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بازگشت رونق به اقتصاد؛

تولید در پایان ۱۴۰۱ 
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سرمقاله

چشم انداز مثبت 
بازار سرمایه 

در حالی که تمام دارایی ها 
در کشور از ســال 99 تا به 
امروز رشــد 100 درصدی 
داشته است طبیعی است 
که بورس نیز رشد داشته باشــد. البته با توجه به 
رشد دیگر دارایی ها هنوز اتفاق خاصی برای بورس 
نیفتاده و انتظار می رود ایــن روند صعودی ادامه 
دار باشد. پیش بینی می شود شاخص بورس سه 
میلیون واحد را نیز رد کند. بنابراین چشــم انداز 
بورس صعودی اســت. البته شایان ذکر است این 

رشد مربوط به...

  هومن عمیدی، کارشناس 
بورس
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حمایت از نخبگان 
حوزه کار و صنعت

بورس شاخص 2.5 میلیونی واحدی را فتح کرد 
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۹۳ درصد  چک ها  وصول  شدند
در   اسفند  ماه:

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفت: از میان بیش از هشــت هزار و ۴00 
شــرکت دانش بنیان، زنان در بیش از هزار شرکت 
در جایگاه مدیرعاملی نقش آفرینی می کنند، این 
در حالی اســت که 1۷ درصد از سهام این شرکت 
ها متعلق به بانوان است. جمعی از بانوان کارآفرین، 
نوآور و فعال در شــرکت های دانش بنیان همزمان 
با دومین رویداد شــکوفا، در نشستی صمیمانه و 
بدون واســطه از دغدغه هــا و چالش های پیش رو 
در مســیر فعالیت دانش بنیان با روح الله دهقانی 
فیروزآبادی سخن گفتند. معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در این نشســت 
اظهار داشت: نیمی از دانشــجویان و ۳0 درصد از 
اعضای هیات علمی دانشگاه های کشــور را زنان 
تشکیل می دهند. شــرایط و فرصت مناسبی برای 
شــکوفایی اســتعدادها و توانمندی ها برای بانوان 
نخبه صاحب ایده و کارآفرین در زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان فراهم شده است. دهقانی فیروزآبادی 
افزود: با حمایت هایی که معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در سطوح 
مختلف برنامه ریزی کرده است، فعالیت در این فضا 
بیش از پیش تسهیل می شود. وی به توانمندی های 
منحصر به فرد و بالای زنان در کمک به رشد و توسعه 
اقتصاد دانش بنیان تصریح کرد: به ثمر نشستن یک 
ایده نوآورانه، طی کردن مراحل رشد و بلوغ تا رسیدن 
به بازار، طاقت فرسا، زمان بر و نیازمند استمرار است. 
با توجه به پشتکار، تلاش و انگیزه مندی که در بانوان 
وجود دارد بــه خوبی می تواننــد از عهده این مهم 
بربیایند و ایده را به سرمنزل مقصود برسانند. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
تاکید کرد: زیســت بوم دانش بنیان از این قابلیت 
برخوردار است که به فعالان این حوزه در نقشی که 
می خواهند ایفا کنند، آزادی و حق انتخاب بدهد. 

دهقانی فیروزآبادی افزود...

اجتماعی

مدیرکل دفتر توانمندســازی خانــواده و زنان 
ســازمان بهزیســتی کشــور اعلام کــرد که 
خانواده های دارای فرزند دوقلو در دهک درآمدی 
یک تا هفت و خانواده های دارای فرزندان سه قلو 
و بیشــتر، بدون در نظر گرفتن دهک درآمدی 
می توانند تحت پوشش خدمات بهزیستی قرار 

گیرند.
نرجس اسعدی با اشاره به ارائه خدمات اجتماعی 
بــه خانواده هــای دارای فرزنــدان چندقلو از 
سوی ســازمان بهزیســتی، اظهار کرد: در سال 
گذشــته حدود 1۴ هزار خانــواده دارای فرزند 
 چند قلو تحت پوشــش ســازمان بهزیســتی 

قرار گرفتند.
وی افزود: این سازمان پس از ابلاغ قانون جوانی 
جمعیت، نسبت به تحت پوشش قرار دادن کلیه 
خانواده های نیازمند دارای فرزند دو قلو و بیشتر 
پشت نوبت دریافت خدمات از این سازمان اقدام 
کرد، به طوریکه خانواده دارای فرزندان چند قلو 
تحت پوشش خدمات ســازمان، با احتساب 1۴ 
هزار خانواده جدید، از ۲۴ هزار خانواده در سال 

1۴00 به ۳۸ هزار خانواده در سال 1۴01 افزایش 
یافت. مدیرکل دفتر توانمندســازی خانواده و 
زنان سازمان بهزیستی کشور با اشاره به شرایط 
ارائه خدمات بــه این خانواده هــا اعلام کرد که 
خانواده های دارای فرزند دوقلو در دهک درآمدی 
یک تا هفت و خانواده های دارای فرزندان سه قلو 
و بیشــتر، بدون در نظر گرفتن دهک درآمدی 
می توانند تحت پوشــش خدمات سازمان قرار 

گیرند.
اسعدی درخصوص خدمات سازمان بهزیستی 
به خانواده های دارای فرزند دوقلو و بیشتر بیان 
کرد: ماهیانه به خانواده ها به طور میانگین، معادل 
یک میلیون و چهار صد هزار تومان مســتمری 
پرداخت می شــود و همچنین ســهمیه شــیر 
خشک به هر استان طبق تعرفه وزارت بهداشت 

تخصیص داده می شود.
وی این را هم گفــت که در حــال حاضر کلیه 
خانواده های واجد شرایط از تسهیلات اشتغال و 
کمک هزینه های درمانی، تغذیه و... نیز برخوردار 

می شوند.

وزیر و فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تا وقتی چیزی 
قانون اســت به آن التزام داریم و ما با این ادبیات با 
اهالی فرهنگ و هنر گفت وگو می کنیم بدون این که 
از روش هایی اســتفاده کنیم کــه در جامعه ایجاد 
بدبینی می کند. محمدمهدی اســماعیلی درباره 
ادعای مطرح شــده در خصوص نامــه محرنامه ای 
پیرامون تشــکیل کمیته چهره ها که امضای آن را 
وی منتسب می کنند، گفت: گاهی اوقات مسائلی 
بیان می شــود اما »الحمدلله الذی جعل اعداءنا من 
الحمقی«؛ این مسئله کار متداولی است ما در وزارت 
فرهنگ متولی این حوزه ها هستیم و طبیعی است 
موارد نقض قانون را پیگیری می کنیم و این هم در 
راســتای وظایف مان بوده است و چیز جدیدی هم 
 نیست و بسیاری از اوقات در همین موضوعات از ما 

سوال می شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: ما وظیفه مان 
است که رســیدگی کنیم و با دستگاه های مختلف 
در ارتباط هســتیم و حداکثر تلاش ما این اســت 
که حوزه فرهنگ مقیــد به قانون باشــد و اگر هم 
اتفاقاتی می افتد و خطاهایی رخ می دهد بتوانیم با 

گفت وگو آن ها حل کنیم، زیرا اهالی فرهنگ و هنر 
یک مقدار با ذوق و عاطفه  هستند و حداکثر تلاش 
ما این بود که با گفت وگو و نشســت مسائل مان را 
حل کنیم، الحمدالله هم تا حالا هــم نتیجه داده و 
نیازی به برخورد نبوده اســت. وی تاکید کرد: من 
همیشــه از دســتگاه های مختلف خواستم اجازه 
دهند متولی مدیریت مســائل هنرمندان، وزارت 
فرهنگ باشــد و این اتفاقی هم که افتاده اســت از 
قضا نکته مثبتش همین اســت. ما در موضوع حل 
مشــکلات فضای فرهنگی و هنری درخواست مان 
همیشه همین است و الحمدالله همه هم همراهی 
کردند. جایگاه حل مســائل و مشکلات فرهنگی و 
 هنری وزارت ارشاد اســت و ما این موضوع را دنبال

 می کنیم.
وی ادامه داد: اکثریت قریب به اتفاق جامعه فرهنگی 
و هنری کشــور یک جامعه عفیف و ملتزم به قانون 
هستند و حتی اگر جایی قانون را هم قبول نداشته 
باشــند، در اجرا باید ملتزم به قانون باشند و ما در 
همین نقطه با هنرمندان عزیزمان گفت وگو می کنیم 

که این ها ملتزم به قانون باشند.

فعالان قرآن و عترت که بر اساس »آیین نامه عضویت 
قرآن و عترت در صندوق اعتباری هنر« حائز شرایط 
لازم برای عضویت در این صندوق هستند، از شنبه 1۶ 
اردیبشهت  می توانند به سامانه »حمد« مراجعه کنند.

به گــزارش معاونت قرآن و عتــرت وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی ابراهیم کرمانی نژاد مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی، آموزش و توسعه مشارکت ها روز گذشته 
11 اردیبهشت در نشست وبیناری دفتر برنامه ریزی، 
آموزش و توسعه مشارکت ها با روسا و کارشناسان قرآن 
و عترت ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها از 
تصویب دستورالعمل جدید برای متقاضیان عضویت در 

صندوق اعتباری هنر خبر داد.
وی با تاکید بر لزوم نظارت دقیق و تســهیل در روند 
رسیدگی به درخواســت های متقاضیان عضویت در 
صندوق اعتباری هنر گفت: از این پس سامانه حمد برای 
ثبت نام متقاضیان عضویت در صندوق اعتباری هنر به 
صورت دائم  باز است و تمامی گروه های مندرج در آئین 
نامه عضویت قرآن و عترت در صندوق اعتباری هنر به 
جز گروه مربیان شاغل در مؤسسات فرهنگی قرآن و 
عترت می توانند بدون هیچ گونه محدودیتی در سامانه 
حمد ثبت نام کنند. کرمانی نژاد ادامه داد: مربیان قرآنی 
در طول یک  ماه باید ۳۲ آموزش را در کارنامه خود ثبت 
کنند. باوجود این شرایط به خاطر تقاضای فراوان برای 
عضویت در این صندوق، سهمیه ای برای موسسات در 

نظر گرفته شده است.
وی درباره شــیوه ثبت نام مربیان فعال در موسسات 
فرهنگی قرآن و عترت گفت: بر اساس آیین نامه، مربیان 

فعال در موسسات قرآنی در صورتی می توانند ثبت نام 
کنند که ضمن داشتن شروط پنج سال سابقه فعالیت و 
گواهینامه تربیت مربی؛ سابقه ثبت ۳۲ ساعت تدریس 
موثر )هشت ساعت در هفته به مدت یک ماه( در سامانه 
حمد یعنی ثبت کلاس و انجام حضور و غیاب را داشته 
باشند. این مقام مسئول افزود: پیرو اطلاع رسانی و انجام 
مکاتبات متعدد با مدیران مؤسســات قرآنی )وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان تبلیغات اسلامی(، 
خدمات صندوق اعتباری هنر فقط به موسســات و 
شعبات دارای پروانه فعالیت معتبر اعطا می شود و انتظار 
می رود موسسات قرآنی، همکاری و اهتمام ویژه ای در 
این خصوص با اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 

سازمان تبلیغات اسلامی داشته باشند.
کرمانی نژاد خاطرنشان کرد: باتوجه به تقاضای فراوان 
در گروه مربیان شاغل در موسسات قرآنی مجبور به 
اعمال سهمیه بندی شدیم که این سهمیه ها بر اساس 
میزان فعالیت موسسات در سامانه حمد تعیین شده 
است. وی اضافه کرد: از این پس به منظور تسهیل در 
فرآیند ثبت نام متقاضیان در ســامانه حمد و سامانه 
صندوق اعتباری هنــر؛ معرفی نامه متقاضیان تأیید 
شده در سامان حمد به صورت وب سرویس به نمایه 
)پروفایل( افراد در سامانه صندوق اعتباری هنر انتقال 
پیدا می کند. همچنین برای رســیدگی به مشکلات 
احتمالی در فرآیند ثبت نام متقاضیان، بخش گزارش 
مشکل در صفحه شخصی افراد ثبت نام کننده فعال شده 
و از این پس متقاضیان می توانند به صورت روشمند 

)سیستمی(، مشکلات و مسائل خود را ثبت کنند.

ناآرامی به محیط داخلی دشمنان ایران منتقل شده 
است

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس درباره جلســه امروز کمیسیون گفت: وزیر 
اطلاعات با تشــریح اقدامات دستگاه امنیتی کشور 
تاکید کرد که با اشــراف جامعه اطلاعاتی نسبت به 
تحرکات معاندان و دشمنان ایران اکنون، ناآرامی به 

محیط داخلی دشمنان منتقل شده است.
ابوالفضل عمویی در توضیح نشست کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس به خبرنگاران گفت: 
امروز کمیسیون میزبان حجت الاسلام و المسلمین 
سیداســماعیل خطیب بود و در بخش ابتدایی این 
جلسه وزیر اطلاعات گزارشی از تهدیدات امنیتی سال 
گذشته و اقدامات دشمن جهت ضربه زدن به امنیت 

ایران از جمله اغتشاشات نیمه دوم سال ارائه داد.
سخنگوی کمیســیون امنیت ملی مجلس با اشاره 
به سخنان وزیر اطلاعات افزود: وزیر اطلاعات گفت 
که با حضور گسترده مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن 
ماه و شکست برنامه های دشمن، پیام اقتدار دستگاه 

اطلاعاتی جمهوری اسلامی به جهان صادر شد.
عمویی ادامه داد: وزیر اطلاعات با تشــریح اقدامات 
دستگاه امنیتی کشور تاکید کرد که با اشراف جامعه 

اطلاعاتی نســبت به تحرکات معاندان و دشمنان 
ایران، اکنون، ناآرامی به محیط داخلی دشمنان ایران 
منتقل شده است.وی یادآور شد: در ادامه جلسه وزیر 
اطلاعات، گزارشــی از تحولات منطقه ارائه کرد که 
 حاکی از اشراف دستگاههای امنیتی بر تحولات خارج

 از مرزها بود. وی با اشاره به ســوال روح اله نجابت، 
نماینده مردم شــیراز در مجلــس از وزیر اطلاعات 
خاطرنشان کرد: محور سوال طرح شده برنامه و راهبرد 
دســتگاه اطلاعاتی برای مقابله با نفوذ بود که وزیر 
اطلاعات، راهبردها و اقدامات این وزارتخانه را تشریح 
کرد. با نظر نماینده سوال کننده، بررسی تخصصی 
سوال و پاسخ ارائه شده در جلسات آینده کمیسیون 

برگزار خواهد شد.
عمویی خاطرنشان کرد: هیات اعزامی کمیسیون برای 
بررسی حادثه روستای دانیال سلمانشهر هم گزارش 
بازدید و بررسی خود از محل حادثه و گفتگو با افراد 
دخیل را به صورت مکتوب به صورت نامه ای خطاب 
به روسای قوا، دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی و 
فرماندهی انتظامی کشور ارسال کرد. در این گزارش 
ضمن پرداختن به کاستی های موجود در تصمیمات 
در صحنه حادثه و سوابق آن، پیشنهادهایی جهت 

اقدام به مقامات ذیربط ارائه شده است.

نماینده مردم اهواز در مجلس اقدامات انجام شــده در 
استان خوزستان پس از هفت سفر رئیس جمهور به این 
استان را تشریح کرد. مجتبی یوسفی درباره تأثیرات هفت 
سفر رئیس جمهور به اســتان خوزستان، اظهار داشت: 
یکی از اقدامات بســیار خوب دولت سیزدهم آن است 
که در کنار مردم است و رئیس جمهور و اعضای کابینه 
در سفرهای اســتانی در کنار مردم حضور می یابند و از 
نزدیک مشکلات مردم را می بینند و سعی در رفع مسائل 
مردم می کنند. این در حالی است که رئیس جمهور دولت 
قبل حتی از دفتر کار خود بیرون نمی آمد. وی تاکید کرد: 
سفرهای استانی رئیس جمهور بسیار مهم، اثرگذار و در 
راستای تحقق فرمایش مقام معظم رهبری است مبنی 
بر اینکه مسئولان باید از نزدیک مشکلات مردم را ببینند 
و حل کنند. سفرهای استانی رئیس جمهور هم فرصت 
خوبی برای رفع مشــکلات و هم فرصــت خوبی برای 
مشاهده ظرفیت های مختلف استان ها و به کارگیری 

این ظرفیت هاست.
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: خوزستان استانی باظرفیت بسیار بالاست، ۷0 تا 
۸0 درصد نفت و گاز کشور در این استان تولید می شود، 
خوزستان اولین تولیدکننده محصولات باغی و زراعی 
با 1۷ و نیم میلیون تن محصول به خصوص در گندم و 
کالاهای اساسی است. این استان اولین تولیدکننده شکر 
در کشور، دومین تولیدکننده دانه های روغنی، دومین 
استان در زمینه تولید و صادرات خرما، اولین استان در 

تولید محصولات پتروشیمی و دومین استان در حوزه 
فولاد است و در حوزه سد و معادن هم ظرفیت های بسیار 
زیادی دارد. عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: با وجود این، استان خوزستان مشکلات 
زیادی به لحاظ بیکاری و وضعیت عمرانی و آبادانی در 
شهرها و روســتاهای خود دارد. همچنین شاهد عدم 
توسعه بنادر در این استان هستیم در حالی که مقام معظم 
رهبری بر توسعه بنادر با توجه به اقتصاد دریامحور تاکید 
دارند که باید مورد توجه قرار گیرد. یوسفی با بیان اینکه 
هفت دور ســفر رئیس جمهور و هیئت دولت به استان 
خوزستان باعث شده است که اقدامات بسیار مهمی در 
این استان انجام شود، گفت: در اولین سفر رئیس جمهور 
به استان خوزستان مصوبات مهمی در حوزه زیرساخت ها 
به تصویب رسید و مجلس هم اعتبارات بسیار خوبی برای 
این کار اختصاص داد و نزدیک به ۶ هزار میلیارد تومان 
در حوزه آب و فاضلاب این استان هزینه شد. جبهه های 
کاری فعال در پروژه فاضلاب اهواز افزایش یافته و قبلًا 
1۲ جبهه کاری وجود داشت که امروز 1۵0 جبهه کاری 
در زمینه اجرای طرح فاضلاب فعال شده اند. وی ادامه 
داد: رئیس جمهور هفت بار به استان خوزستان سفر کرده 
است و این مسئله نشان دهنده اهمیت حل مشکلات 
مردم از ســوی دولت و رئیس جمهور بوده و واقعاً قابل 
تقدیر اســت. در دوره اول سفر رئیس جمهور به استان 
خوزستان انصافاً در حوزه بهبود زیرساخت های این استان 

اقدامات بسیار خوبی انجام شد.

معاون امور جوانان وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به 
کاهش چهار درصدی دریافت کنندگان وام ازدواج 
در سال 1۴01 و در قیاس با سال 1۴00، گفت: از آنجا 
که سال گذشته و در قیاس با 1۴00 مجموع پرداختی 
وام ازدواج به متقاضیان ۵۵ درصد رشد داشته، به نظر 
می رســد بانک ها برای پرداخت وام با کمبود اعتبار 

مواجه بودند.
وحید یامین پور با بیان اینکه بانک ها ۸0 هزار میلیارد 
تومان در سال 1۴00 و نزدیک به 1۲۴ هزار میلیارد 
تومان در ســال 1۴01 بــرای وام ازدواج پرداخت 
کرده اند، اظهار کرد: این رقم به این معنا است که در 
سال 1۴01 و در قیاس با سال قبل خود یعنی 1۴00 
مجموع پرداختی وام ازدواج به متقاضیان ۵۵ درصد 

رشد داشته است.
وی در عین حال عنوان کرد: اما پرداخت وام ازدواج 
در ســال 1۴01 و در قیاس با 1۴00 با چهار درصد 
کاهش در دریافت کنندگان وام مواجه بوده است. در 
سال 1۴00 متوسط دریافت کنندگان وام  ۸۷ درصد 
بوده است اما در ســال 1۴01 این  عدد به ۸۳ درصد 
رسیده اســت. یعنی این نسبت چهار درصد کاهش 

داشته است.
معاون امور جوانان در پاســخ به این سوال که علت 
این کاهش چهــار درصدی دریافــت کنندگان وام 
چیست؟، با بیان اینکه در سال گذشته بیش از ۸9۵ 
هزار نفر نزدیک به 1۲۴ هزار میلیارد تومان وام ازدواج 
دریافت کردند، ادامه داد: با توجه به اینکه سال گذشته 
و در قیاس با 1۴00 مجموع پرداختی وام ازدواج به 
متقاضیان ۵۵ درصد رشد داشــت، به نظر می رسد 

بانک ها بــرای پرداخت وام با کمبــود اعتبار مواجه 
بودند. از سوی دیگر وام فرزندآوری نیز از سال گذشته 
پرداخت می شــد و قاعدتا کمبود اعتبار باعث شده 
بانک ها نتوانند وام را به همه متقاضیان پرداخت کنند. 
در واقع سال گذشته حدودا ۴۳ هزار میلیارد تومان 
بیشتر از سال 1۴00 وام به متقاضیان داده شده است.

یامین پور همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه 
به افزایش مبلغ وام ازدواج بــه ۲۲0 و 1۸0 میلیون 
تومان در سال جاری، نگرانی بابت تامین اعتبار بانک ها 
وجود ندارد؟، توضیح داد: نگرانی داریم. قانون جدید 
در خصوص ۲۲0 میلیون تومان وام ازدواج به دختران 
زیر ۲۳ سال و پسران زیر ۲۵ ســال و 1۸0 میلیون 
تومان وام ازدواج به سایرین، دهم فروردین امسال به 
بانک ها ابلاغ شد اما باید بانک ها بتوانند اعتبارات را 
تامین کنند. با توجه به افزایش مبلغ وام، بانک مرکزی 
باید اعتبارات شعب را تامین کند تا شعب پرداخت وام 

را به تعویق نیندازند.
وی با اشاره به بروز اشکالات در سامانه وام ازدواج بانک 
مرکزی نیز یادآور شد: البته علت اصلی را باید بانک 
مرکزی بیان کند اما تحلیل ما این اســت که گویا به 
خاطر مراجعه زیاد، سامانه با مشکل مواجه شده است. 
خیلی از زوجین در دو سه ماه  پایانی سال برای تکمیل 
مدارک به بانک مراجعــه نمی کنند. صبر می کنند 
سال بعد وقتی رقم وام افزایش پیدا کرد، برای تکمیل 
مدارک مراجعه کنند تا رقم بالاتر وام را دریافت کنند. 
از این رو بســیاری از افراد ابتدای سال برای ثبت نام 
اقدام می کنند و همین امر باعث افزایش مراجعات در 

ابتدای سال و بروز اشکال در سامانه می شود.

نگرانی رژیم صهیونیستی از سفر رئیسی به دمشقپرداخت مستمری به خانواده های دارای چندقلو

دولت سیزدهم در کنار مردم است
کاهش تعداد »وام  ازدواج« پرداختی در سال گذشته

سياسیفرهنگی 

جامعه هنری یک جامعه عفیف و ملتزم به قانون هستند

عضویت فعالان قرآنی در صندوق اعتباری هنر 



اقتصاد2
ایران

ریزش ۳۰ تا ۱۰۰ میلیون تومانی 
قیمت خودروهای داخلی

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران تهران ضمن 
اشــاره به ریزش قیمــت خودروهای داخلی 
و مونتــاژی، میزان افت قیمــت محصولات 
خودروسازان داخلی را به میانگین ۳۰ تا ۱۰۰ 

میلیون تومان دانست.
سعید ترکاشوند؛ »ســعید موتمنی« رئیس 
اتحادیــه نمایشــگاه داران تهــران پیرامون 
ترخیص برخی از اتومبیل های وارداتی بر بازازر 
خودرو اظهار کرد: تا زمانی که این خودروها به 
صورت رسمی وارد بازار نشده باشد، نمی توان 
اظهار نظر و یا تحلیلی دربــاره تاثیر آن ها بر 

روند بازار ابراز کرد.
رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران خودرو از 
ریزش قیمت اتومبیل های داخلی و مونتاژی 
خبــر داد و توضیــح داد: بــا توجه بــه آغاز 
عرضه خودروســازان طی روزهای گذشته، 
قیمت خودروهــای داخلی در بــازار به طور 
میانگین ریزش ۳۰ تا ۱۰۰ میلون تومانی را 
تجربه کرده انــد. وی همچنین درباره قیمت 
خودروهای منوتاژی هم توضیح داد: قیمت 
این نــوع خودروهــا هم طــی همین مدت 
کاهش ۲۰۰ تا ۳۵۰ میلیون تومانی را پشت 

سرگذاشت.

بلوکه کردن بخشی از تسهیلات 
توسط بانک ها تخلف است

در جلسه کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی موضوع تخلفات بانکها در نگه داشتن 
بخشی از ســپرده تســهیلات بررسی شد؛ 
مجلســی ها به بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 

برای رفع اشکالات ۲۰ روز فرصت دادند.
مهــدی طغیانی ســخنگوی کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در تشریح 
جزئیات نشست عصر دیروز این کمیسیون، 
گفــت: در ایــن جلســه موضــوع تخلفات 
بانکها در نگه داشــتن بخشــی از ســپرده 
تســهیلات گیرندگان و اتخاذ تصمیم مطابق 
مــاده ۲۳4 آیین نامه داخلــی مجلس مورد 

بررسی قرار گرفت.
وی با اشــاره به حضور مســئولینی از بانک 
مرکزی در این جلسه تأکید کرد: در این جلسه 
پس از بیان برخی اشــکالات از سوی اعضای 
کمیســیون اقتصادی، مقرر شد جهت رفع 
مشکلات فرصتی بیســت روزه به مسئولین 
ذی ربط در وزارت اقتصاد و امور دارایی و بانک 
مرکزی داده شود، همچنین مسئولین مکلف 
شدند گزارشــی در این رابطه به کمیسیون 

اقتصادی ارائه دهند.

در اسفند ماه؛
۹۳ درصد چک ها وصول شدند

در اسفند پارسال بیش از هشت میلیون و ۶۰۰ 
هزار فقره چک مبادله  شد که ۹۳ درصد این 

چک ها وصول شده است.
طبق آنچه بانک مرکزی اعلام کرده است: طی 
اسفند ماه ۱4۰۱ در سامانه چکاوک بیش از 
هشت میلیون و ۶۰۰ هزار فقره چک به ارزشی 
حدود ۵۸۷۹ هزار میلیارد ریال مبادله شد که 
نسبت به ماه قبل از نظر تعداد، ۲.۷ درصد و از 
نظر مبلغ ۱۵.۶ درصد افزایش نشان می دهد.

از کل تعــداد و مبلغ چک های مبادله  شــده 
در اســفند ماه به ترتیــب ۹۳ درصد و ۹۱.۳ 
درصد وصول شده است. درصد تعداد و مبلغ 
چک های وصول شده در ماه قبل از آن )بهمن 
ماه( به ترتیب معــادل ۹۲.۷ درصد و ۹۰.۸ 
درصد بوده است. همچنین این نسبت در ماه 
مشابه سال قبل به ترتیب برابر ۹۱.۱ درصد و 
۸۹ درصد بوده است. شاخص نسبت چک های 
برگشتی به چک های مبادله ای در اسفندماه 
۱4۰۱ به لحاظ تعدادی هفــت درصد بوده 
که این شــاخص در ماه قبل عدد ۷.۳ درصد 
را نمایش می دهد. همچنین این شاخص به 
لحاظ مبلغی ۸.۷ درصد بــوده و در ماه قبل 

عدد ۹.۲ درصد را نمایش می دهد.

خبر

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
با تأکید بر عزم جدی دولت 
برای گذر از اقتصاد رانتی به 
اقتصاد دانش بنیان و تولید 
محور، گفت: در حوزه ارائه 
راهکارها برای حل مسائل با آفتی بنام »ساده سازی« 
مواجه ایم و اغلب مواردی که در ایام اخیر مطرح شده 
به همین آفت مبتلا است که جوابگوی حل مشکلات 
کشور نیست. به گزارش وزارت اقتصاد، »سید احسان 
خاندوزی« طی ســخنانی در جمع اساتید دانشگاه 
آزاد اسلامی در محل ســاختمان مرکزی دانشگاه 
آزاد اســلامی، اظهار داشت: متاســفانه ما در حوزه 
ارائه راهکارهای حل مسئله در کشــور با آفتی بنام 
»ساده سازی« مسائل مواجه هستیم. به عنوان مثال 
ما در مورد ارز، انرژی، تورم و... به ســرعت مسائل را 
ساده ســازی کرده و راهکارهایی ارائه می دهیم که 
هیچ گونه تناسبی با مختصات پیچیده اقتصاد کشور 
ندارد. وی ادامه داد: این نقطه ضعف، شاید تا یک دهه 
قبل که درآمدهای نفتی می توانست تمام نقاط ضعف 
برنامه های اقتصادی کشور را بپوشاند، خیلی برجسته 
به نظر نمی آمد، اما امروز که ناچاریم بسیار دقیق عمل 
کنیم و دامنه مقدورات دولت و مجلس آنقدر نیست 
که بتوانیم خاصه خرجی های گذشته را تکرار کنیم و 

بر همین اساس موضوع فرق می کند.

بسیاری از راهکارها در فضای رسانه ای 
به آفت ساده سازی مبتلاست

وزیر اقتصاد یادآور شد: متأسفانه، اغلب مواردی که 
در ایام اخیر، تحت عنوان راهکار در فضای رسانه ای 
کشور مطرح می شــود به همین آفت ساده سازی 

مبتلا است که جوابگوی حل مشکلات نیست.
وی گفت: اینکه با اتخاذ یک رویکرد انتزاعی چپ 

یا راست اسلامی و زدن برچســب های مختلف به 
برنامه های دولت بخواهیم به ساده سازی مسئله و 
ارائه راهکار بپردازیم، نتیجه آن می شود که وقتی 
پیشنهادات را پیش روی سیاستگذار می گذاریم، 
می بیند که اصلا کمکی به حل مســئله نمی کند و 
گرچه ممکن است یک جریان اجتماعی ایجاد کند 

اما مشکلی را حل نمی کند.

ساده سازی ها، دستاوردی برای گشایش 
مسائل اقتصادی کشور ندارد

خاندوزی تصریح کرد: موضوعات مختلف حوزه ارز، 
تورم و ... را نمی توان به این ساده سازی ها واگذاشت 
و قاطعانه می گویم، دستاوردی برای گشایش مسائل 

اقتصادی کشور از این موضوع حاصل نمی شود.
وی افزود: ما تجربه شکســت هر دو نــگاه بازار و 
دولت محور را داریم و می دانیم تحت سیاست بازار 

چه اتفاقات ناخوشایندی شــکل گرفت و به اسم 
مداخله گری دولت، چه رانت ها و سواستفاده های 
کلان که به وجود نیامد. وزیر اقتصاد با بیان اینکه ما 
به دنبال مسیر حکمرانی اقتصاد توأم با هوشمندی و 
نگاه عدالت طلبانه هستیم، یادآور شد: اگر بخواهیم 
اقتصاد کشور را به روش هوشمندانه هدایت کنیم 
اما نسبت به عدالت بی اعتنا باشیم، حتما شکست 
خواهیم خورد، کما اینکه در ســایر کشورها نیز به 
همین گونه اســت و برای دهه ها است که نگاه تک 
بعدی دولت یا بازار محور در جهان رنگ باخته است.

اقتصاد ما مبتنی بر توزیع رانت است
وی با اشــاره به اینکه اقتصاد مــا مبتنی بر توزیع 
رانت است، ادامه داد: در حال حاضر عبور از اقتصاد 
رانتی به سمت اقتصاد دانش بنیان و تولید محور، 
کار بسیار دشواری اســت و بدون گذر از مخالفت 

شدید گروه هایی که از شرایط پیشین منتفع بودند، 
نمی توانیم از این مرحله عبــور کنیم. خاندوزی با 
اشــاره به تحریم های آمریکا که دولت ها را وادار به 
گذر از اقتصــاد نفتی مبتنی بر توزیــع رانت کرده 
است، اظهار داشــت: اگر با توجه به تأکیدات رهبر 
معظم انقلاب، سال ها پیش از این و با اختیار و اراده 
خودمان مبادرت به این کار کرده بودیم، هم اکنون 
با عدم همراهی جامعه ای که انتظارات رانتی آن به 

درستی تنظیم نشده، مواجه نبودیم.

تصویب نهایی طرح مالیات بر سوداگری 
در مجلس گام بزرگی است

وی با اشــاره به تصویــب نهایی طــرح مالیات بر 
سوداگری در مجلس شورای اســلامی، این اتفاق 
را گام بزرگ و رو به جلو خواند کــه تا پیش از این 
هیچ کدام از دولت ها پای کار اجرای آن نبوده اند و 
به همین سبب امکان حمایت از تولید دانش بنیان 

رقابت پذیر را نداشته اند.
وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه هیــچ برنامه اصلاحی 
بدون ســوار شــدن بر داده ها و اطلاعات دقیق به 
منظور اصابت دقیق آن به هدف امکان تحقق ندارد، 
گفت: ما سعی کردیم مسئله بیش از چهار میلیون 
دستگاه پوز ناشناس از حدود ۱۸ میلیون پوز موجود 
در کشــور را حل کنیم و امروز همه آنها غیرفعال و 

شفافیت کامل در این خصوص حاصل شده است.
وی همچنین حوزه فراریان مالیاتی را مورد اشاره 
قرار داد کــه با تکمیل اطلاعــات مؤدیان، بیش از 
۲ میلیون مؤدی فاقد نام و نشــان شناسایی شده 
و در تور مالیاتی قرار گرفته اند. خاندوزی برقراری 
شفافیت مناســب در خصوص بدهکاران بانکی و 
هوشمندی فروش آرد به نانوایان را به عنوان یکی 
دیگر از اقدامات دولت مورد اشاره قرار داد که موجب 
هدایت بهتر برنامه های حمایتی دولت به اقشــار 

مختلف بویژه تولیدکنندگان می شود.

وزیر اقتصاد در جمع اساتید دانشگاه آزاد  مطرح کرد:

گذر از اقتصاد رانتی به اقتصاد دانش بنیان
۲ میلیون مؤدی فاقد نام و نشان شناسایی شده است

پرداخت ۱۶۹ هــزار میلیارد 
تومان تسهیلات ازدواج، فرزند 

و ودیعه مسکن
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام کرد: ۱۶۹ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات توسط شبکه بانکی 
در سال ۱4۰۱ به یک میلیون و ۹4۵ هزار و 4۲۰ 
نفر متقاضی وام ازدواج، فرزندآوری و ودیعه مسکن 
پرداخت شــده اســت. به گزارش بانک مرکزی، 
»مهدی صحابی «افزود: در راستای قانون حمایت 
از جوانی جمعیت در ســال ۱4۰۱، شبکه بانکی 
به تعداد ۸۹۶ هزار و ۵۲ نفر بــه مبلغ ۱۲۳ هزار 
میلیارد تومان وام ازدواج پرداخت کرده است که 
این میزان رشد ۵۵ درصدی نسبت به دوره مشابه 
سال قبل داشته اســت. وی اظهارداشت: در سال 
۱4۰۱، تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری نیز 
به ۸۲4 هزار و ۹۰۸ نفر به مبلغ ۳۳ هزار میلیارد 
تومان پرداخت شده اســت. مدیر اداره اعتبارات 
تصریح کرد: بر اساس این گزارش، در سال ۱4۰۱ و 
از تاریخ ۶ تیر )زمان ارسال دستورالعمل وزارت راه 
و شهرسازی و ابلاغ به بانک ها( در قبال تسهیلات 
ودیعه مسکن، ۲۵۳ هزار و ۲۱۱ پرونده تشکیل 
شده که از این تعداد ۲۲4 هزار 4۶۰ نفر به میزان 
۱۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده اند.

بازار پوشاک آب رفت
سهم  قابل توجه پوشاک قاچاق 

از بازار
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشــاک ایران وضعیت شــبکه توزیع، تامین 
مالی، موانع صادرات و تامین انرژی را از مهم ترین 
چالش های صنعت پوشاک در سال جاری عنوان 
کرد و گفت: هر روز شــاهد شکل های مختلف و 
جدید قاچاق هستیم و قاچاق سهم قابل توجهی 
از این کیک کوچک شــده را گرفته است. مجید 
افتخاری با بیان اینکه بزرگترین گلوگاه رشد صنعت 
پوشاک شبکه توزیع است، اظهار کرد: شبکه توزیع 
پوشاک از بیماری رنج می برد و مصرف کننده از 
این وضعیت آسیب می بیند. چرا که سبد مصرفی 
خانوار کوچک شده و امکان خرید مانند گذشته را 
ندارند. بنابراین افراد میزان یا دفعات خرید خود را 
کم کرده اند. وی با بیان اینکه مصرف کننده بین 
اولویت های خوراک، مسکن و پوشاک، می تواند 
با پوشاک مدارا کند، گفت: از طرف دیگر هر روز 
شاهد شکل های مختلف و جدید قاچاق هستیم و 
قاچاق سهم قابل توجهی از این کیک کوچک شده 
را گرفته است. در این میان چشم اندازی هم برای 

مبارزه با قاچاق وجود ندارد.
افتخاری برخی از راه های فروش قاچاق را قاچاق 
کالای استوک، کیلویی، بنگلادشی و فروش های 
اینترنتی عنوان کــرد و گفت: به نظر می رســد 
قاچاقچی در امنیت است و بخش قابل توجهی از 
بازار را گرفته است. با توجه به افزایش هزینه های 
تولید و کاهش سهم تولیدکنندگان ممکن است در 
آینده تولید پوشاک دیگر صرفه اقتصادی نداشته 
باشد. در حال حاضر هم سوددهی تولید در کشور 

پایین تر از سود روزشمار بانک است.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشاک ایران با اشاره به فعالیت بانک هایی که نام 
آن ها در اقتصاد بانک نیست، تصریح کرد: کار این 
بانک ها این است که مثل جاروبرقی سرمایه سطح 
جامعه را جمع می کنند و با آن ســرمایه گذاری 
و ساخت و ســاز می کنند. در اصل این بانک ها، 
بنگاه هایی هستند که اجازه تامین مالی از مردم 
دارند. این بنگاه ها کل حجم نقدینگی را جذب و 
تورم ایجاد می کنند و وضعیت را به سمتی بردند که 

تولید صرفه اقتصادی نداشته باشد.
وی با بیان اینکه هیچ کارگری با رقمی که امسال 
برای دستمزد اعلام شــده، حاضر به کار نیست، 
گفت: واحدهای صنفــی مجبورند مبالغ بالاتری 
پرداخت کنند. علاوه بر این، افزایش اجاره بها و نرخ 
ارز هم باعث افزایش هزینه های تولید شده است. 
این وضعیت در کنار کاهــش قدرت خرید مردم، 
به تولیدکننده فشار می آورد. در این شرایط برای 
تعادل بازار یا قاچاق افزایش پیدا می کند یا کیفیت 

کالاهای داخلی کاهش می یابد.
افتخاری با بیان اینکه عــده ای می گویند در این 
شرایط به جای بازار داخل بر صادرات تمرکز کنید، 
تصریح کرد: این در حالی است که مکانیزم مناسبی 
برای صادرات وجود ندارد و حتی امکان باز کردن 
ال سی که اساس و پایه تجارت است نیز وجود ندارد 
و بعد هم مشکلات انتقال پول وجود دارد. مجموع 
این شرایط نگرانی هایی برای مهاجرت کارآفرینان 
و ســرمایه گذاران ایجاد می کند. همانطور که در 
حال حاضر هم شاهد سرمایه گذاری و مهاجرت 
فعالان اقتصــادی به ترکیه و دیگر کشــورهای 

همسایه هستیم.

اخبار
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اتاق بازرگانی ایران در جدیدترین گزارش خود به تحلیل وضعیت شامخ 
در پایان ۱4۰۱ پرداخته و آمارها نشان می دهد که بهترین وضعیت 

صنایع از مهر ماه ۱۳۹۸ تاکنون، در پایان ۱4۰۱ به ثبت رسیده است.
به گزارش ایسنا، شامخ در اسفندماه برای دومین ماه پیاپی در ناحیه 
بالای ۵۰ به دست آمده که از بهبود قابل توجه وضعیت کسب وکارها 
در اسفندماه نسبت به بهمن ماه حکایت دارد. ثبت این رکورد تا حدود 
زیادی به دلیل شرایط نابســامان و رکودی یاد شده در ماه های قبل 
بوده اســت. از مهم ترین موضوعات مورد اشاره توسط مدیران خرید 
در اسفندماه افزایش قیمت مواد اولیه و محصولات تولیدی است. این 

موضوع می تواند به خروج از شرایط رونق و ورود به ناحیه کمتر از ۵۰ 
طی ماه های ابتدایی سال ۱4۰۲ منجر شود.

بر اســاس گزارش مدیران خرید در اســفندماه مقدار تولید افزایش 
قابل توجهی داشته )۶۰.۸۱( و میزان سفارشات جدید پس از کاهش 
شدید در دی ماه )4۰.۸۲( و عدم تغییر در بهمن ماه )4۹.۶( در اسفند 

با افزایش روبرو شده است )۵4.۹۷(. همچنین سرعت انجام و تحویل 
سفارشات بهبود زیادی داشته )۶۱.4۸( و شاهد افزایش در موجودی 
مواد اولیه خریداری شده نیز هستیم )۵4.۱4(. میزان استخدام نیروی 
کار اندکی افزایش یافته )۵۲.۲۸( و افزایش شدید در قیمت مواد اولیه 
در اسفندماه نسبت به ماه گذشته گزارش شده است )۸۷.۶۱(. افزایش 

قیمت خرید مواد اولیه از ابتدای پیمایش شــامخ در تمامی دوره ها 
گزارش شده و از مردادماه ســال ۱4۰۱ بر شدت افزایش قیمت مواد 

اولیه افزوده شده است.
بنا بر اعلام فعالان اقتصادی، در اسفندماه وضعیت موجودی محصول 
نهایی در انبار اندکی کاهشی بوده )4۵.۱۸( و علی رغم افزایش قابل توجه 
در فروش محصولات )۶۱.۱۸( میزان صادرات اندکی کاهش یافته است 
)4۸.۸۱(. قیمت محصولات تولیدی نیز در اسفندماه افزایش یافته و 
انتظار فعالان اقتصادی نسبت به تولید در ماه آینده حاکی از کاهش 

قابل ملاحظه است )۳۶.4۸(.

کدام صنعت بهترین وضعیت را دارد؟

اقتصاد ایران روی دور رونق
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مدیرعامل سایپا از برنامه ریزی برای تولید بیش 
از ۷۰۰ هزار دســتگاه خودرو در سال جاری از 
ســوی این گروه خودروســازی و عرضه هفت 

محصول جدید به بازار خبر داد.
"محمد علی تیموری" در خاتمه مراســم روز 
جهانی کار و کارگر با حضــور وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در جمع خبرنگاران افزود: در سال 
۱4۰۰ متوسط تولید روزانه گروه سایپا یک هزار 
و ۵۰ دســتگاه بود که فقط ۹ درصد آن تجاری 
می شد، اما در ۶ ماهه دوم پارسال تولید روزانه 
به ۲هزار و ۸۰ دستگاه رسید که ۱۰۰ درصد آن 

تجاری می شد.
وی بیان داشت: امسال برنامه ریزی شده تا تولید 
روزانه بیش از ۲ هزار و ۲۰۰ دســتگاه داشــته 
باشیم و از ابتدای امسال تاکنون در همسنجی 

با پارسال 4۱ درصد رشد تولید را شاهد بودیم.
تیموری خاطرنشــان کرد: اگر بــا همین تیراژ 
تولید روزانه پیش برویم در پایان ســال تولید 
عادی شــرکت به بیش از ۶۵۰ هزار دســتگاه 
خواهد رسید و با اضافه شدن موتور های جدید 
به خطوط تولید که روی ســه محصول جدید 
شرکت نصب خواهد شــد، روزانه ۶۰۰ دستگاه 

نیز اضافه خواهد شد.

وی یادآور شد: سایپا در سال گذشته به دلایل 
استاندارد اجباری، سه محصول خود را که نیمی 
از تیراژ تولید شرکت را تشکیل می داد از دست 
داد، اما امســال هفت محصول جدیــد به بازار 

عرضه خواهد کرد.
وی در پاسخ به پرســش دیگر ایرنا در خصوص 
لزوم همراهــی قطعه ســازان بــرای افزایش 
تولید اظهار داشــت: اکنون ۵۵۰ قطعه ساز با 
شرکت سازه گســتر، ۶۰۰ قطعه ساز با شرکت 
مگاموتــور و حــدود 4۰ قطعه ســاز در بحث 
 تامین مواد اولیه ورق، شــیمیایی و پلیمری با 

سایپا کار می کنند.
مدیرعامل ســایپا ادامه داد: ســال گذشته در 
طی دو مرحله اصــلاح قیمــت و قراردادهای 
قطعه سازان انجام شــد که نخستین آن خرداد 
ماه بود که مربوط به قراردادهای ســال ۱4۰۰ 
می شد، همچنین در ســه ماهه پایانی پارسال 
سیستمی از ســوی ســایپا طراحی شد که بر 
مبنای آن در نظر داریم قیمت ها را هر چهار ماه 
یک بار بر اســاس نرخ مواد اولیه، نرخ ارز و غیره 
اصلاح کنیم که از این طریق بیش از ۶۰ درصد 
قطعه سازان در ســه ماه پایانی پارسال قرارداد 

های اصلاح شده دریافت کردند.

براســاس آمار گمرک ایران مبــادلات تجاری 
با جمهــوری آذربایجــان در ســال ۱4۰۱ از 
۶۰۸میلیــون دلار در ســال ۱4۰۰ بــه رقم 
۶۸۸میلیون دلار رســیده اســت که نشــان 
از رشــد ۱۳درصــدی دارد. کشــور جمهوری 
آذربایجان در شــمال غــرب ایران قــرار دارد. 
خط مــرزی آذربایجــان و ایران حــدود ۲۶۸ 
مایل امتداد دارد. رفت وآمد مــرزی بین ایران 
و آذربایجان زیاد اســت. از مرزهای مشــترک 
 پرتردد میان ایران و آذربایجان، جلفا، بیله سوار و

 آستارا هستند.
با توجه به گزارش تحلیلی گمرک ایران، مجموع 
مبادلات تجاری ایران )مجموع صادرات غیرنفتی 
و واردات( با کشور همسایه جمهوری آذربایجان 
طی سال ۱4۰۱، بالغ بر ۷۸4 هزار تن و به ارزش 
۶۸۸ میلیون دلار بوده است. تراز تجاری با این 
کشور در ســال ۱4۰۱، به میزان ۶۲۰ میلیون 

دلار، مثبت بوده است.
ده قلم کالای نخست صادراتی به لحاظ ارزشی 
طی سال ۱4۰۱ به کشور جمهوری آذربایجان 
که در مجموع ۱۶ درصــد از وزن و 4۸ درصد از 
ارزش کل صادرات به این کشــور را از آن خود 
کرده اســت به ترتیب شامل: ۱ ـ ســایر اجزا و 

قطعــات و متفرعــات مشــمول ۲ ـ لوله ها یا 
پروفیل های توخالی بــدون درز از فولاد ممزوج 
۳ ـ آلومینیوم به صورت کارنشــده غیرممزوج 
4 ـ کره بسته بندی شده ۵ ـ ســیب زمینی ۶ ـ 
بخاری، منقل و سایر وسایل غیربرقی ۷ ـ کامپاند 
پلی اتیلن غیرپودری ۸ ـ کامپاند پلی اتیلن ویژه 
روکش ســیم و کابل ۹ ـ پلی اتیلــن گرید فیلم 
با وزن مخصوص ۱۰ ـ شــمش از آهن و فولاد 

غیرممزوج هستند.
همچنین گفتنی اســت تعــداد کل گمرکات 
فعــال در زمینه صــادرات کالا بــه جمهوری 
آذربایجان طی ســال ۱4۰۱، ۹۱ گمرک بوده 
اســت که ده گمرک نخســت در صادرات کالا 
به این کشــور، به لحاظ ارزشــی کــه مجموعاً 
۷۲ درصــد از وزن و ۸۱ درصــد از ارزش کل 
کالاهــای صادراتی بــه آذربایجان را در ســال 
گذشته شامل می شــوند، به ترتیب عبارتند از: 
گمرک آســتارا، غرب تهران، بیله سوار، تبریز، 
جلفا، منطقــه ویژه اقتصادی ســهلان، منطقه 
ویژه اقتصادی پتروشــیمی بندر امام خمینی، 
لامرد، انرژی پارس و یزد که بیشــترین میزان 
 صادرات از ایران به آذربایجــان از آن ها صورت 

می گیرد.

ســخنگوی صنعت برق گفت: تاکنــون ۱.۸ میلیارد 
کیلووات ساعت انرژی به صورت غیرمجاز مصرف شده 
که این رقم ۶۸۰ مگاوت مصرف برق در مزارع غیرمجاز؛ از 
میزان مصرف استان هایی مثل سمنان و کردستان بیشتر 
بوده و در تراز مصرف برق استان های همدان و کرمانشاه 
است. مصطفی رجبی مشهدی درباره وضعیت مصرف 
برق توسط تولیدکنندگان غیرمجاز رمزارز اظهار داشت: 
برابر اطلاعــات تاکنون حــدود ۸۲۰۰ مرکز غیرمجاز 
کشف شده که بیش از ۲4۶ هزار دستگاه ماینر روشن در 
این مراکز فعالیت داشته و حدود ۶۸۰ مگاوات مصرف 

برق داشته اند.
وی افزود: تاکنون ۱.۸ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی 
به صورت غیرمجاز مصرف شــده که ایــن رقم ۶۸۰ 
مگاوت مصرف برق در مزارع غیرمجاز؛ از میزان مصرف 
استان هایی مثل سمنان و کردســتان بیشتر بوده و در 
تراز مصرف برق اســتان های همدان و کرمانشاه است. 
سخنگوی صنعت برق فعالیت های جمع آوری رمزارزهای 

غیرمجاز را موفق دانســت و گفت: هنــوز تخمین زده 
می شود حدود ۱۲۰۰ مگاوات ماینر غیرمجاز در کشور 
موجود و فعال است. وی بیان داشت: یکی از مسیرهای ما 
برای دسترسی به اطلاعات تولید رمزارز غیرمجاز تشویق 
مشترکان به اعلام  از طریق سامانه "برق من" است که 
این اطلاعات محرمانه می ماند، همچنین سایر روش ها از 
جمله اندازه گیری از طریق کنتورهای هوشمند و کنتور 
شبکه برق غیرمجازها را شناسایی می کنیم اما کماکان 
نیازمند همکاری مردم هستیم. رجبی مشهدی گفت: 
بیشــترین کشــفیات ماینر در اصفهان و تهران بوده و 
بعد از آنها خراسان رضوی، خوزستان، مرکزی، فارس 
و آذربایجان شرقی بوده است. وی در ادامه در خصوص 
همــکاری ادارات و صنایع جهــت کاهش مصرف برق 
در کشور اظهار داشت: سال گذشته همکاری خوبی از 

بخش اداری و عمومی برای کاهش مصرف در زمان اوج 
بار داشتیم، امسال هم پیش بینی این است که همکاری 
بیشتر شود، وسایل پایش و اندازه گیری از ادارات را کامل 
کردیم و باتوجه به مصوبه هیات وزیران در مناطق عادی 
از ساعت ۱۲ و در مناطق گرمســیر همزمان با خاتمه 
ســاعات کاری )ساعت۱۳( سیســتم های سرمایشی 
خاموش می شوند.سخنگوی صنعت برق پیش بینی کرد 
که با مدیریت مصرف برق در بخش اداری حدود ۱۰۰۰ 
مگاوات کاهش مصرف را شاهد باشیم. وی خاطرنشان 
کرد: در بخش صنعت هم هماهنگی های خوبی با وزارت 
صمت صورت گرفته و مشکلی در این خصوص نیست، 
برای صنایعی که در شهرک های صنعتی مستقر هستند 
۱۲ ساعت طی هفته با ما همکاری می کنند، برای صنایع 
خردتر از شــهرک های صنعتی و کوچــک هیچ گونه 

مدیریت مصرفی برنامه ریزی نشــده و می توانند بدون 
محدودیت از برق استفاده کنند هرچند توصیه می شود 
همکاری با ما را ادامه دهند و برای صنایع بزرگ هم در 
حال هماهنگی با وزارت صمت هستیم که میزان مصرف 
انرژی شــان را با توجه به برنامــه تعمیرات و تعطیلات 
ســالیانه و جابجایی بار تدوین کنند. رجبی مشهدی 
درباره عرضه برق تجدیدپذیر در بورس نیز توضیح داد: در 
حال راه اندازی تابلوی سبز هستیم و امکان عرضه انرژی 
تجدیدپذیر را برای مصرف انرژی صنایع؛ یک درصد و 
برای بخش اداری کشور ۲۰درصد اعلام شده که البته 
وزارت نیرو برای ســال اول عدد کمتری را پیش بینی 
کرده و بنا بر این است که از طریق تابلوی سبز عرضه و 
خریداری شود. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر حدود 
۱۰۳۸ مگاوات ظرفیت منصوبــه نیروگاه تجدیدپذیر 
کشور است و امیدواریم ظرف یک تا ۲ ماه آینده ما ۱۲۰ 
مگاوات دیگر اضافه و تا پایان سال رقم قابل توجهی از 

ظرفیت نیروگاه تجدیدپذیر در کشور افزوده شود.

رشد ۱۳درصدی تجارت ایران و جمهوری آذربایجان عرضه هفت خودروی جدید در سال جاری

رمزارزها ۱.۸ میلیارد کیلووات ساعت برق را مصرف کردند

جزئیات خرید و فروش برق در بورس

گروه اقتصاد ایران وجهان
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با توجه به کســری روزانه 13 میلیون لیتری بنزین در کشور، دولت 
سیزدهم دو راهکار غیرقیمتی »کاهش ســهمیه دوم بنزین کارت 
سوخت شخصی« و »ساماندهی کارت ســوخت جایگاه ها« را برای 
مقابله با قاچاق بنزین اجرایی می کند. بــه گزارش فارس، همزمان 
با فروکش کردن شیوع کرونا در کشــور و اوج گیری مصرف بنزین 
پیش بینی می شد که ایران از سال 1402 تبدیل به واردکننده بنزین 
شود. طبق گزارش مرکز مطالعات زنجیره ارزش، کسری بنزین در 
ســال جاری روزانه 12.8 میلیون لیتر برآورد می شود. اخیرا مالک 
شــریعتی عضو کمیســیون انرژی مجلس نیز از برنامه دولت برای 

واردات بیش از 600 میلیون دلار بنزین خبر داده است.
در این شــرایط اختلاف قیمت داخلی و صادراتی بنزین نیز مزید بر 
علت شده و با تشدید قاچاق، تقاضا را افزایش داده است. طبق اعلام 
امیر محمد پرهام فر معاون دفتر پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا، 
در سال 1401 کشفیات نفتی در حوزه بنزین 250 درصد رشد داشته 

که حاکی از افزایش قاچاق بنزین است.
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در گزارشی عنوان 
کرده است: در حال حاضر حدود 19 میلیون خودرو و کارت سوخت 
در کشور وجود دارد که بخش اعظم سهمیه آزاد آنها هرگز استفاده 
نمی شود ولی متاسفانه شــاهد آن هستیم که کارت های سوخت به 
تعداد بالا به سمت استان های مرزی منتقل می شود و ظرف چند روز 
اول ماه سهمیه آنها خالی می شود که مشخصا صرف قاچاق می شود.

جلیل سالاری مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش در این باره 
توضیح می دهد: بخشی از مصرف بنزین در حوزه قاچاق اتفاق می افتد 
که لازم اســت برای جلوگیری از آن اقدام هایی انجام شــود. مقدار 
قاچاق بنزین کشور روزانه 5 میلیون لیتر برآورد می شود. بخشی از این 
قاچاق از طریق مهاجرت کارت های هوشمند سوخت انجام می شود 
که با طرح های مختلف اجرایی تلاش می کنیم آن را رصد و از وقوع 

آن جلوگیری کنیم.
جلیل سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی با اشاره به اقدام دولت به کاهش 100 لیتری سهمیه بنزین آزاد 
در کارت سوخت خودروها گفت: ســهمیه بنزین 1500 تومانی به 
میزان 60 لیتر در ماه برای خودروهای شــخصی باقی مانده و 150 

لیتر نیز به صورت سهمیه آزاد از ماه جاری در نظر گرفته می شود.
وی اظهار داشت: بدین ترتیب هر خودروی شخصی ماهانه 210 لیتر 
بنزین خواهد داشت، یعنی می تواند 2100 کیلومتر در ماه مسافت 
طی کند. طی کردن مســافت 2100 کیلومتری برای خودروهای 
شخصی بسیار بیشتر از نیاز هر خودرو هست و در واقع تنها اتفاقی که 
با این تغییر رخ می دهد کاهش قاچاق بنزین از شهرهای مرزی است.

دومین راهکار غیرقیمتی برای مقابله با قاچاق سوخت، »ساماندهی 
کارت ســوخت جایگاه ها« بود که ابتدای امسال در دستور کار قرار 
گرفت. طبق بند ح تبصره 14 قانون بودجه 1402، به منظور بهبود 
نظام توزیع بنزین و نفت گاز در کشور و کاهش قاچاق سوخت، وزارت 

نفت از طریق شرکت تابعه ذی ربط مکلف است تدبیری اتخاذ کند 
که تا پایان شــش ماه ابتدایی ســال حداقل 90 درصد خودروهای 
بنزین ســوز و 95 درصد خودروهای نفت گازسوز صرفاً از کارت های 
سوخت مختص خودرو استفاده کنند. طبق این طرح، همه کارت های 
سوخت جایگاه ها جمع آوری نشده است بلکه به تعداد محدود برای 
موارد اضطراری همچنان کارت سوخت جایگاه موجود است، اما این 

ساماندهی، انگیزه قاچاق بنزین از جایگاه ها را کاهش می دهد.
رضا نواز ســخنگوی صنف جایگاه داران سوخت گفت: بعد از اجرای 
این طرح از ابتدای ســال جاری، مردم همکاری مناسبی با پرسنل 
جایگاه ها داشته اند و استفاده از کارت سوخت شخصی برای دریافت 
بنزین آزاد بیش از چهار برابر شده و این روند در حال افزایش است و به 
خصوص در کلانشهرها استفاده مردم از کارت سوخت صعودی است.

وی افزود: این اقدام دولت بر اساس قانون مصوب مجلس است، زیرا 
سوخت گیری با کارت شخصی توسط شــهروندان منجر به تجمیع 
آمار صحیح و بهبود مدیریت توزیع بنزین در کشــور خواهد شد و 
البته محاسن بسیاری دارد. برای مصارف اضطراری همچنان حداقل 
یک کارت سوخت به ازای هر سکو وجود دارد و در استان های مرزی 
روندی الگوهای بومی اجرا شده است. طبق اعلام مسئولان دولتی، 
دولت ســیزدهم هیچ تصمیمی برای اصلاح قیمت بنزین در سال 
جاری نداشته و در تلاش اســت تا با اجرای راهکارهای غیرقیمتی 

بخشی از تقاضای کاذب برای بنزین را کاهش دهد.

استفاده مردم از کارت سوخت شخصی صعودی است

مهاجرت کارت های سوخت به استان های مرزی
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در ســال گذشــته صــادرات چــای ایرانی به 
کشورهای مختلف با رشد بیش از 38 درصدی 
همراه بود و درآمد ارزی و ریالــی آن به مراتب 

بیشتر از رشد وزنی آن بوده است.
بر اســاس آمارهای گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، در 12 ماهه سال 1401 بیش از 36 هزار 
و 268 تن چای ســیاه و چای کیسه ای در قالب 
چهار کد تعرفه مختلف به 26 کشور صادر شده 
که افزایش 38.30 درصدی نســبت به صادرات 
حدود 26 هزار تنی انجام شــده در سال 1400 

داشته است.
مقایسه آمار صادرات چای در سال گذشته نسبت 
به سال قبل از آن نشان می دهد که این تجارت 
نه تنها از نظر وزنی رونق بیشتری پیدا کرده بلکه 
ارزش ریالی و دلاری آن رشد به مراتب بیشتری 
نیز داشته است. چراکه بر اساس آمارهای موجود، 
درآمد ارزی صادرات چای ایرانــی بیش از 43 
میلیون و 2۷۷ هزار دلار معــادل بالغ بر 1206 
میلیارد تومان بوده اســت که به ترتیب رشــد 

64.45 و 9۷.45 را تجربه کرده است.
نگاهی به جزئیــات صادرات چای نشــان می 
دهد که به صورت میانگین هــر کیلوگرم از این 
محصول در سال گذشته 1.19 دلار معادل 33 
هزار تومان به مشــتریان خارجی فروخته شده، 

در حالی که قیمت دلاری چای ایرانی در ســال 
1400 حدود یک دلار و معادل 23 هزار تومان 
بوده است و رشد قابل توجهی در این زمینه نیز 

محسوب می شود.
ازبکســتان، افغانســتان، آلبانی، آلمان، امارات 
متحده عربــی، اوکرایــن، بحریــن، بلاروس، 
پاکســتان، تاجیکستان، ترکمنســتان، ترکیه، 
جمهوری آذربایجان، ســوئیس، ســوئد، عراق، 
فدراســیون روســیه، فرانســه، قرقیزســتان، 
قزاقستان، قطر، کانادا، کویت، گرجستان، هلند 
و هند 26 مشــتری چای ایرانی در سال گذشته 

به شمار می روند.
در این میان، امارات با خرید بیش از 20 هزار تن 
چای به ارزش بالغ بر 25 میلیون دلار بزرگترین 
مشتری این محصول به شمار می رود و پس از آن 
کشورهای روســیه و ترکیه با فاصله بسیار زیاد 
و هر کدام بــا خرید 398۷ تــن و 35۷6 تن در 

رتبه های بعدی قرار می گیرند.
البته در میان مشــتریان چای ایرانی، کویت با 
خرید تنهــا 29 کیلوگرم کمترین میــزان را از 
ایران خریداری کرده است و پس از آن سوئیس و 
قطر هرکدام با خرید 36 کیلوگرم و 39 کیلوگرم 
نیز کوچکترین خریداران چای ایرانی محسوب 

می شوند.

رئیس اتحادیه بارفروشــان گفــت: تعطیلات 
هفته های قبل و کاهش عرضه منجر به افزایش 
قیمت  میوه ها و صیفی جات شده بود ولی از شنبه 
آینده در تمام اقلام میــوه و صیفی افت قیمت 

خواهیم داشت، زیرا عرضه فراوان شده است.
مصطفی دارایی نژاد در پاسخ به چرایی افزایش 
قیمت فلفل دلمه، گوجه فرنگی، کاهو، ســیب، 
پرتقال گفت: فلفل دلمه ســبز و رنگی دو هفته 
پیش گران شد، زیرا عرضه آن بسیار کم شده بود 
اما دو روز اســت که فلفل دلمه دزفول، کازرون، 
فلفل یزد، بندرعباس و جیرفت هم در گلخانه و 
هم فضای باز به دست آمده و امروز قیمت آن در 
میدان مرکزی میوه و تره بار از  کیلویی80 هزار 

تومان به 40 تا 45 هزار تومان رسیده است.
وی ادامه داد: عرضه گوجــه  فرنگی نیز کاهش 
یافته بود، ولی گوجه فرنگی جدید دســت آمده 
و تاکنون حدود 400 تــا 500 تن گوجه فرنگی 
داخل میدان توزیع کردیــم و کیلویی 15 تا 20 
هزار تومان فروخته شــده است. رئیس اتحادیه 
بارفروشــان افزود:همچنین کاهو کرج، شمال 
و دزفول تازه دست آمده اســت و تا هفته آینده 
قیمت ها کاهشی می شود. وی در ادامه به کاهش 
قیمت هندوانه نیز اشــاره کــرد و گفت: قیمت 
هندوانه 20 تا 25 هزار تومــان بود ولی در حال 
حاضر 6000 تا 8000 تومان شــده است. این 
یعنی یک افــت 50 درصــدی در این محصول 

کشاورزی داشتیم.
دارایی نژاد با اشاره به اینکه فصل سیب و پرتقال 
به اتمام رسیده است، گفت: فصل پرتقال تامسون 
شمال تمام شده است. پرتقال هایی که در حال 

حاضــر وجود دارنــد در انبارها و ســردخانه ها 
نگهداری می شــود که هزینه  نگهداری آنها نیز 
بالا است. همچنین سیب جدید نیز مهرماه وارد 

بازار می شود.
وی با اشــاره به اینکه در نوبرانه ها تا 60 درصد 
افت قیمت داشــتیم، گفت: قیمت گوجه سبز 
از کیلویی یک میلیون تومان شروع شد و امروز  
کیلویی 60 تا 130 هزار تومان فروخته  می شود. 
توت فرنگی دلند گرگان حــدود ۷0 تا 60 هزار 
تومان، توت فرنگی بهنمیر ساری 80 تا 90 هزار 
تومان و توت فرنگی گلخانه کرج نیز حدود 80 
هزار تومان در میدان مرکزی فروخته می شود. 
قیمت چاقاله بادام در میدان نیز 60 تا 130 هزار 

تومان است.
رئیس اتحادیه بارفروشان خاطرنشان کرد: ملون 
20 هزار تومان و طالبی نیز 30 هزار تومان شده 
که کاهش قیمت داشته اند. وی با اشاره به اینکه 
تعطیلات هفته های قبل و کاهش عرضه منجر به 
افزایش قیمت ها شده بود، گفت: از شنبه آینده 
در تمام اقلام میوه و صیفی افت قیمت خواهیم 

داشت، زیرا عرضه فراوان خواهد شد.
این فعال بخش کشــاورزی در پاسخ به چرایی 
افزایش قیمت موز نیز گفت: به خاطر عید فطر 
تمام کشورها تعطیل بودند و همین باعث شده 
بود که موز وارد نشــود و  موزهایــی که در بازار 
عرضه شدند از انبارهای داخلی بود و همین امر 
باعث افزایش قیمت شــد. اما مقادیر زیادی موز 
در حال ورود به کشور و تخلیه است و قیمت آن 
شنبه یا یکشنبه آینده در میدان مرکزی به حدود 

60 هزار تومان رسیده و کاهشی می شود.

سند توسعه و تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی 
با حضور جواد اوجی، وزیر نفت و مرتضی شاهمیرزایی، 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی رونمایی شد. 
با حضور جواد اوجی، وزیر نفت، در حاشیه چهاردهمین 
همایش بین المللی صنعت پتروشیمی ایران، از سند 
توســعه و تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی 
رونمایی شد، بر اساس این ســند، همه توسعه گران، 
شرکت ها و هلدینگ های پتروشیمی باید همسو با این 
سند برنامه های توسعه ای خود را تنظیم کنند.  به گفته 
مسئولان شرکت ملی صنایع پتروشیمی، در صورت 
لزوم، ســند توســعه و تکمیل زنجیره ارزش صنعت 
پتروشیمی، با هماهنگی شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
روزآمد می شود. به این ترتیب با توجه به اطلاعات این 
سند، سرمایه گذاران می توانند با اطمینان بیشتری در 
حوزه پتروشیمی ایران سرمایه گذاری کنند. معاون وزیر 
نفت در امور پتروشیمی پیش از این در این خصوص 
گفته بود: »رویکرد آینده نگر توسعه صنعت پتروشیمی، 

بازنگری در طرح های توســعه ای با تمرکز بر تکمیل 
زنجیره ارزش مبتنی بر منطق بهره گیری حداکثری 
از خوراک های اولیه و کشش بازارها برنامه ریزی شده 
است.” شاهمیرزایی همچنین در میانه سال گذشته، 
در اظهاراتی خاطرنشــان کرد: »شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی راهبرد توســعه زنجیره ارزش در صنعت 
پتروشــیمی را تدوین کرده تا با رصد شــاخص های 
تکمیل زنجیره ارزش محصولات پتروشیمی و تأمین 
بازار داخل کشور منجر به هدفمندی طرح ها، تعیین 
نقشه راه بلندمدت سبب جذب سرمایه گذاران خارجی 
و افزایش تقاضاهای سرمایه گذاری بخش خصوصی 
شود که با تحقق راهبرد تدوین شــده در افق زمانی 
1411 با ســرمایه گذاری 41 میلیارد دلار حدود 20 
نوع محصول جدید به سبد محصولات پتروشیمی و 
پایین دستی افزوده خواهد شد و ظرفیت اسمی صنعت 
 به 199 میلیون تــن و درآمد به حــدود 55 میلیارد

 دلار می رسد.”

80۷ هزار و 6۷9 درخواســت مجوز کسب و کار از 
ابتدای سال گذشته تا اول اردیبهشت ماه امسال در 
درگاه ملی مجوزها ثبت شــده که از این تعداد 302 
هزار و 43۷ مجوز کامــلا غیرحضوری و بدون کاغذ 
و کاملا الکترونیکی صادر شده است. سید امیر سیاح 
رئیس مرکز ملی بهبود محیط کسب  و کار اظهار کرد: 
به 15 هزار متقاضی بلاتکلیف بــه صورت پیامکی 
پرسشنامه فرستادیم تا بفهمیم کارشان کجا گیر کرده 
است. به گفته وی از اول سال جاری حدود 16۷00 
درخواست پروانه کســب در درگاه ملی مجوزهای 
کشــور mojavez.ir با موفقیت ثبت شــده ولی 
فقط حدود 1۷00 پروانه صادر شده است. بر اساس 

این گزارش درخواست های ثبت شده پروانه کسب 
از سراسر کشــور مراحل ثبت، احراز هویت، نشانی 
و استعلام های 8گانه را در درگاه ملی مجوزها بطور 
کاملا غیرحضوری و با موفقیت گذرانده اند. پیش از این 
هم اعلام شده بود که نسبت صدور به درخواست در 
پروانه کسب نزدیک به 10 درصد است اما این نسبت 
روزانه در حال افزایش است و امید می رود با آشناشدن 
متقاضیــان و اتحادیه های صنفی بــا فرآیند جدید 
ثبت درخواست و صدور پروانه کسب، این نسبت به 
100درصد برسد و همه متقاضیان واجد شرایط پروانه 
کسب، بدون حضور و بدون کاغذ، در کمترین زمان 

مجوزشان را دریافت کنند.

رئیــس اتحادیه تهیــه و توزیع         کنندگان گوشــت 
گوسفندي تهران گفت: میزان مصرف دام سبک در 
استان تهران حدود 14هزار دست است که اکنون با 
کمبود موجود پیش بیني مي کنیم در بحث قیمتي 

با چالش افزایش نرخ رو به رو شویم.
علي اصغــر ملکي، رئیــس اتحادیه تهیــه و توزیع 
کنندگان گوشت گوسفندي تهران با اشاره به اینکه 
طي دو سال گذشــته افزایش قیمت حدود 10 هزار 
توماني نهاده هاي دامي از یک سو و کم آبي و خشکي 
مراتع طبیعي از سویي دیگر موجب شده خوراک دام 
به شدت کاهش یابد، گفت: در پي چنین رخدادي، 
نگهداري و تامین هزینه هاي دام زنده گوشتي و مولد 
براي دامداران صرفه اقتصادي نــدارد، بنابراین دام 
مولد را راهي کشتارگاه مي کنند. به این ترتیب شاهد 
کاهش دام مولد در کشور بوده که در بلندمدت و حتي 
بازه زماني کمتر از یک سال شاهد برهم خوردن تعادل 

در بخش دام مولد هستیم.
وي افزود: در حال حاضر به بهانه بیماري، اجازه صدور 
مجوز براي ورود دام از غرب و شــمال غرب کشور به 
تهران براي کشتار را نمي دهند، هر چند به هیچ عنوان 
موضوع بیماري دام در آن منطقه را تایید نمي کنیم 

و صحت ندارد.
ملکي با تاکید بر اینکه در حال حاضر شاهد کمبود 
دام در استان تهران هستیم، ادامه داد: میزان مصرف 

دام ســبک در اســتان تهران حدود 14 هزار دست 
است که اکنون با کمبود موجود پیش بیني میکنیم 
در بحث قیمتي با چالش افزایش نرخ رو به رو شویم. 
این در حالي است که اکنون در فصلي هستیم که زاد 

و ولدهاي انجام شده باید وارد چرخه مصرف بشوند.
رئیــس اتحادیه تهیــه و توزیع کنندگان گوشــت 
گوسفندي تهران با تاکید بر اینکه روند قاچاق دام از 
کشور همچنان ادامه دارد، اظهار داشت: عمده مقاصد 
قاچاق دام ایران، عراق و امارات متحده عربي اســت. 
هرچند اختلاف قیمت داخلي و خارجي انگیزه قوي 

براي قاچاق است.
اما همین موضوع که مجوز خریــد دام از دامداران 
براي ورود به تهران و سایر استان هایي که با کمبود 
رو به هستند صادر نمي شود، موجب ناامیدي دامدار 
و کشش به سمت قاچاق مي شود. چرا که نرخ نهاده 
هاي دامي نیز صرفه اقتصادي دامداري براي مصرف 
داخلي را به شدت کاهش داده و باعث رونق بازارهاي 
قاچاق شده است. به گفته وي، قیمت دام در تهران به 
عنوان شاخص قیمتي کل کشور حساب مي شود و 
مي توان گفت هر قیمتي که لاشه دام در تهران عرضه 
شود، سایر استان ها نیز از آن قیمت پیروي مي کنند؛ 
بنابراین با کاهش عرضه دام در تهران و افزایش قیمت 
آن، مي توان انتظار افزایش قیمت در کل کشــور را 

داشته است.

رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری با رد این 
شــایعه مبنی بــر اینکــه ایرلاین هــا، عرضه 
بلیت بــا قیمت های فعلی را محــدود کرده اند، 
گفت: در نوروز امســال این شــایعه مطرح شد 
کــه ایرلاین هــا از عرضــه بلیت خــودداری 
می کننــد، اما از آمــار جابه جایــی 3 میلیونی 
 مســافر می تــوان فهمید کــه بلیــت عرضه 

شده است.
مسافران بخش هوایی از عدم امکان دسترسی به 
بلیت هواپیما شکایت دارند و اعلام می کنند دوره 
انتظار خرید بلیت هواپیما نسبت به سال گذشته، 
در سال جدید بیشتر شــده و همین حالا برای 
روزهای پایانی اردیبهشت بلیت نیست. هم زمان 
با این گلایه شــایعاتی درباره دلیل عدم عرضه 
کافی بلیت هواپیما نیز وجــود دارد. برخی ادعا 
دارند که شرکت های هواپیمایی به امید افزایش 
قیمت ها از عرضه کافی خودداری می کنند و به 
صورت هفتگی و نه فصلی برنامه های پروازی را 

می فروشند.
شــرکت های هواپیمایی از اردیبهشــت سال 
گذشــته در انتظار افزایش قیمت بلیت هستند 
که بر اســاس آخرین اظهارنظر رییس سازمان 
هواپیمایی تا 10 روز آینده تکلیف قیمت بلیت 

هواپیما مشخص خواهد شد.

»محمــد محمدی بخــش« رییس ســازمان 
هواپیمایــی در توضیــح ایــن شــرایط با رد 
این گمانــه که ایرلاین هــا در انتظــار افزایش 
قیمت، عرضه بــا قیمت های فعلــی را محدود 
کرده و کاهــش داده اند، به خبرنــگاران گفت: 
مجوز پروازها فصلی صادر می شــود و این گونه 
نیســت که ماهانه یا هفتگی باشــد؛ به همان 
 نســبت برنامه های فروش ایرلاین ها نیز فصلی

 است.
رییس سازمان هواپیمایی ادامه داد: هر شرکت 
هواپیمایی متناســب بــا شــرایط برنامه های 
فروش را بــاز می کند. در نوروز امســال هم این 
شــایعه مطرح بود که ایرلاین ها از عرضه بلیت 
خــودداری می کنند، امــا از آمــار جابه جایی 
 مســافر می تــوان فهمید کــه بلیــت عرضه 

شده است.
وی توضیح داد: امســال حتی بــا جابه جایی 3 
میلیون مســافر رکورد جابه جایی مسافر نسبت 
به سال گذشــته شکسته شد که شــایعه عدم 
عرضــه را تکذیب می کنــد. معاون وزیــر راه و 
شهرســازی گفت: احکام قضایــی در مواجه با 
تخلفات ایرلاین ها وجود دارد که در صورت عدم 
عرضه و یا تضییع حقوق مسافر بارها از این ابزار 

استفاده شده است.

شاخص کل بورس با رشد 
3۷ هزار واحدی در پایان 
معامــلات امــروز به عدد 
2 میلیــون و 518 هــزار 
واحد رســید. شاخص کل 
بازار سهام توانست با رشــدی 3۷ هزار واحدی از 
ارتفــاع 2 میلیون و 500 هزار واحــدی عبور کند 
و همچنان به رکوردزنی خود ادامــه دهد. بورس 
تهران از ابتدای بازار با تقاضای بالایی نسبت به روز 
گذشــته کار خود را آغاز کرده است و اغلب سهام 
در محدوده های مثبت معامله می شــوند و البته 
 درخشش گروه انبوه ســازی در این بین نیز بسیار 

به چشم می آید.
شــاخص کل بورس اوراق بهادار با رشد 22000 
واحدی به قدرت از کانال 2 میلیــون و 500 هزار 

واحدی عبور کرده است و به سطح 2 میلیون و 503 
هزار واحدی رسیده اســت. نمادهای فولاد، فملی 
و فارس بیشــترین تاثیر مثبت را بر روی شاخص 
گذاشــتند و در تاثیرگذاران برتر خبری از ســهام 

منفی نیست.
شاخص کل هم وزن امروز هم به رشد خود ادامه می 
دهد و تا این لحظه از معاملات با رشد 1.66 درصدی 
به سطح 838 هزار واحدی رســیده است. ارزش 
معاملات خرد بازار سهام تا این لحظه از معاملات به 

4000 میلیارد تومان رسیده است.
همچنیــن در بین صنایــع نیز بیشــترین ارزش 
معاملات متعلق به گروه خودروسازی و انبوه سازی 
می باشد. روند ورود پول حقیقی به بازار سهام ادامه 
دار بوده اســت و از معاملات 240 میلیارد پول به 
بازار سهام تزریق شــده اســت. همچنین سرانه 
خرید اشــخاص حقیقی تا این لحظه از معاملات 
به 29 میلیون تومان رســیده است و سرانه فروش 

آن ها نیز به 26.2 میلیون تومان رســیده اســت. 
بازار ســهام پس از یک افت ســنگین که از مرداد 
1399 آغاز شد، برای مدتی طولانی افت کرد و در 
شرایطی که طی این مدت قیمت دلار رشد زیادی 
کرد اما بورس فقط افت کرد. در نهایت روند نزولی 
بورس به پایان رسید و از مدتی پیش روند صعودی 
 قدرتمندی آغاز شــده که شــاخص هــا را روز به 

روز بالا می برد.
این روزها که در یک روند صعودی قوی قرار داریم، 
بعضا اتفاقاتی رخ می دهد که می تواند بر بورس اثر 
منفی بگذارد اما روند صعودی به اندازه ای قدرتمند 
است که هر اتفاق منفی و ناخوشایندی، نهایتا اثر 
چند روزه بر بــازار می گذارد و بــورس دوباره راه 
صعودی خود را طی می کند. تحلیلگران معتقدند 
شــاخص کل بورس حداقل تا 3 میلیون واحد بالا 
خواهد رفت که این هدف، احتمالا تا پایان تابستان 

امسال محقق می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بورس شاخص ۲.۵ میلیونی واحدی را فتح کرد 

صعود قدرتمند بورس 
امارات بزرگترین خریدار؛ 

صادرات چای ایرانی ۶۴ درصد بیشتر شد

کاهش قیمت میوه  از هفته آینده

سند توسعه و تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی رونمایی شد

صدور غیرحضوری ۳۰۲ هزار مجوز کسب و کار 

عرضه بلیت هواپیما بدون محدودیت ادامه داردلزوم رفع کمبود دام در تهران

چشم انداز مثبت بازار سرمایه 
هومن عمیدی، کارشناس بورس

در حالی که تمام دارایی ها در کشور از سال 99 تا 
به امروز رشد 100 درصدی داشته است طبیعی 
است که بورس نیز رشد داشته باشد. البته با توجه 
به رشــد دیگر دارایی ها هنوز اتفاق خاصی برای 
بورس نیفتاده و انتظار می رود این روند صعودی 
ادامه دار باشد. پیش بینی می شود شاخص بورس 
سه میلیون واحد را نیز رد کند. بنابراین چشم انداز 
بورس صعودی است. البته شایان ذکر است این 
رشد مربوط به سرمایه های مردم نبوده و سرمایه 
شرکتها در بورس مشمول رشد شده است. چراکه 
هنوز آن بی اعتمادی شکل گرفته در مورد بورس 
وجود دارد و دولت  هم کار خاصی برای بازگشت 
اعتماد به بازار سرمایه انجام نداده است. دولت برای 
جذب ســرمایه مردم در بورس اقدامات خاصی 
نداشته و رشد بورس مربوط به پول مردم نیست 

و مربوط شرکتهای حاضر در بازار سرمایه است.
رشــد بورس از اواخر سال گذشته شــروع شده و 
همانطور که اشاره شد پیش بینی می شود شاخص 
سه میلیون واحد را نیز رد کند. در تجربه قبلی رشد 
بورس، مردم عادی به دلیل ناآگاهی از شرایط بازار 
سرمایه به آن ورود کردند. اما متاسفانه همین ناآگاهی 
منجر به تحمیل ضرر و زیان بسیاری به سهامداران 
شد. سال 99 ســالی بود که مردم بدون هیچگونه 
آگاهی و اطلاعات قبلی وارد بازار بورس شدند. البته 
شرایط بازار بورس به گونه ای بود که ابزارهای مناسب 
برای سرمایه ها وجود نداشت، به همین دلیل بورس 
رشد عجیب و غریبی داشت. متاسفانه این موضوع 

باعث شد که بسیاری ضرر کنند.
البته هنوز این بی اعتمادی برطرف نشده و سیاست 
خاصی نیز برای بازگشت اعتماد به بازار سرمایه در 
دستور کار قرار نگرفته اســت. بنابراین می توان 
گفت رشــد بورس طبیعی بــوده و اتفاق خیلی 
خاصی در این بازار شاهد نیستیم.این رشد هنوز 
با توجه به رشــد دیگر بازارها عقب است و رشد 
بیشتری در انتظار شاخص بورس خواهد بود. به 
عبارتی جاماندگی و عقب ماندگی بازار ســرمایه 
به نسبت ســایر بازارهای موازی در حال جبران 
است. همچنین تورمی که وجود داشته و در تمامی 
بازارها باعث رشد شــده، تازه به بازار بورس وارد 
 شده تا بازار بورس را هم از جهت بازدهی به سایر 

بازارها برساند.
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فناوری و 
اطلاعات

فعالیت ۲۴۰ شرکت بزرگ در حوزه فناوری نانو
رئیس پردیس بین المللی ارس دانشگاه تهران با بیان اینکه ایران از نظر چاپ مقاله 
در زمینه نانوتکنولوژی در رتبه پنجم دنیا قرار دارد،گفت:ایران ۲۴۰ شرکت بزرگ 

دارد که بر روی نانوتکنولوژی کار می کند.
زهرا امــام جمعه در ســومین کنفرانس بین المللــی نانوتکنولــوژی و علم نانو 
 ۳rd International conference on Nanotechnology &(
Nanoscience( که در دانشکدگان علوم دانشــگاه تهران برگزار شد، با بیان 
اینکه ایران در زمینه نانوتکنولوژی پیشــرفت زیادی کرده اســت، گفت: چین، 
آمریکا، هند، انگلیــس و ایران ۵ کشــور اول دنیا از نظر چــاپ مقاله در زمینه 

نانوتکنولوژی هستند.
وی با انتقاد از اینکه برخی تصور می کنند که ایران صرفاً در حوزه نانوتکنولوژی 
مقاله تولیــد می کند، گفت: ایــران در حــوزه صنعت نیز فعال اســت و حدود 
۲۴۰ شــرکت بزرگ دارد که روی نانوتکنولــوژی کار می کننــد. حدود ۱۰۰ 
شــرکت، شــرکت داروســازی و اکثراً دانش بنیان هســتند و بیــش از ۵۰۰ 
محصول نانوتکنولــوژی در حال حاضر در بازار ایران وجــود دارد که محصولات 
 نانوتکنولوژی این شرکت ها از صنایع دارویی، آرایشی و بهداشتی تا صنایع غذایی 

را دربرمی گیرد.
امام جمعه، ابتکار پردیس بین المللی ارس برای برگزاری کنفرانس های بین المللی 
را موجب افزایش تقاضای دانشــجویان بین المللی برای تحصیل در این پردیس 
دانست و گفت: در یکسال اخیر تعداد افرادی که از کشور عراق داوطلب تحصیل 

در پردیس بین المللی ارس هستند افزایش پیدا کرده است.
وی افزود: حدود ۳۳۰ دانشمند ایرانی و۱۷۰ دانشمند عراقی، سوری، ترک و افغانی 
 ۳rd International( در سومین کنفرانس بین المللی نانوتکنولوژی و علم نانو
conference on Nanotechnology & Nanoscience( شــرکت 
کردند. در بخش علمی کنفرانس ۱۰ مقاله به صورت حضوری توسط نویسندگان 
در زمینه نانوتکنولوژی ارائه شد که با پرسش مخاطبان همراه بود. رئیس پردیس 
بین المللی ارس دانشــگاه در پایان اعلام کرد که کنفرانس سال آینده به صورت 

حضوری یک روز در تهران و یک روز در جلفا برگزار خواهد شد.

۴۰۰ شــرکت دانش بنیان به یاری حوزه فناوری های 
زیستی و کشاورزی آمدند

از میان حدود ۴۰۰ شــرکت دانش بنیان فعال در حوزه فناوری های زیســتی، 
کشــاورزی و صنایع غذایی، ۶۷ شــرکت دانش بنیان نوع یک، ۲۳۳ شــرکت 
دانش بنیان نوع ۲ و ۹۴ شــرکت دانــش بنیان نوع ۳ محصــول ارائه می کنند. 
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
با توجه به اهمیت موضوع توســعه زیســت بوم فناوری در کشــور، حدود ۴۰۰ 
 شــرکت دانش بنیان در حوزه فناوری های زیستی، کشــاورزی و صنایع غذایی 

فعالیت می کنند.
از میان حدود ۴۰۰ شــرکت دانش بنیان فعال در حوزه فناوری های زیســتی، 
کشاورزی و صنایع غذایی، ۶۷ شرکت دانش بنیان نوع یک، ۲۳۳ شرکت دانش 
بنیان نوع ۲ و ۹۴ شرکت دانش بنیان نوع ۳ دراین حوزه خدمات و محصولات ارائه 
می کنند. معیار ارزیابی شرکت های فعال درحوزه فناوری های زیستی، کشاورزی 
و صنایع غذایی در نوع یک این اســت که تمامی کالاها و خدمات باید در حوزه 

فناوری های بالا یا متوسط به بالا باشند.
همچنین معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان شــرکت های نوع ۲ در حوزه 
فناوری های زیستی، کشــاورزی و صنایع غذایی را براساس اینکه کالاهای ارایه 
شده،  باید در حال تولید بوده یا حداقل در حد نمونه آزمایشگاهی )با قابلیت بررسی 
فنی(  ساخته شده باشند ارزیابی می کند و خدمات این شرکت ها نیز، باید دارای 

اسناد فروش باشند.
برهمین اســاس، معیار ارزیابی شــرکت های نوع ۳ فعال در حوزه فناوری های 
زیستی، کشــاورزی و صنایع غذایی نیز باید به گونه ای باشد که شرکت طراحی 
اساســی و قابل توجهی مبتنی بر فعالیت های تحقیق و توسعه انجام داده باشد. 
مواد اولیه و فرمولاسیون غذایی، حوزه تولیدات گیاهی، حوزه تولیدات دام، طیور، 
آبزیان، زنبور عسل و گرده افشان و محصولات مبتنی بر میکروارگانیسم از جمله 
عناوین اصلی فهرســت کالا و خدمات حوزه کشاورزی، فناوری زیستی و صنایع 

غذایی به شمار می آید.
فناوری هــای زیســتی، کشــاورزی و صنایــع غذایــی از جملــه حوزه های 
فناورانه ای هســتند که چند ســالی اســت با تلاش شــرکت های دانش بنیان 
رشــد خوب و مطلوبی را تجربــه کرده اند. این درحالی اســت کــه باید توجه 
داشت که فناوری های زیستی، کشــاورزی و صنایع غذایی از جمله حوزه های 
 استراتژیک و مهم اســت و محصولات تولیدی در این حوزه نقش مهمی در رفع 

نیازها دارند.
براساس سوابق موجود، صنایع کشــاورزی و غذایی یکی از مهم ترین و بالاترین 
رتبه ها را در حوزه ایجاد اشــتغال به خود اختصاص داده و از این رو شرکت های 
دانش بنیان فعال دراین حوزه نیز با به کارگیــر فناوری های راهبردی در جهت 
توسعه زیست بوم فناوری و اســتفاده بهینه از ظرفیت های موجود دراین حوزه 

حرکت کرده اند.
در حال حاضر معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان درصدد ایجاد تغییراتی 
در روند ارزیابی شرکت های دانش بنیان اســت که نگاه تازه ای به توسعه صنایع 
دانش بنیان در کشور خواهد داشت. جزئیات این تغییر ارزیابی ها به زودی منتشر 

خواهد شد.

هشدار فوری گوگل به همه کاربران جی میل
اگر حســاب جی میل دارد، لازم اســت که به هشــداری که گوگل داده است، 
توجه کنید. این غول جســت وجو به همه کاربرانی که حســاب جی میل دارند 
درباره کلاهبرداری جدیدی هشــدار داد که همه کاربران را تهدید می کند. این 
 حمله ســایبری از برند گوگل اســتفاده کرده و عنوان آن با برنامه جایزه آنلاین

 آغاز می شود.
این ایمیل جی میل جعلی، مدعی اســت کاربر، برنده جایزه شده است و پیامی 
با این مضمون دارد که شما ۱۸.۲۵ میلیاردمین جســت وجو در گوگل را انجام 
داده اید. در این پیام آمده است: تبریک! شما کاربر خوش شانس گوگل هستید. 
هر ۱۰ میلیون جســت وجویی که در جهان انجام می شــود، یــک کاربر خوش 
 شــانس را انتخاب می کنیم تا یک هدیه تشکر به او ارســال کنیم. شما آن کاربر 

خوش شانس هستید.
این پیام از کاربران جی میل می خواهــد روی لینکی کلیک کنند و تنها با کلیک 
روی این لینک، می توانند جایزه خود را دریافت کنند. گوگل هشــدار داده است 
این پیام، شــکل جدیدی از کلاهبرداری اســت و راهی برای دسترســی یافتن 
هکرها به اطلاعات شخصی کاربران است و با اســتفاده از این پیام، پول و هویت 
 کاربران سرقت می شود. گوگل از کاربران خواست نســبت به این کلاهبرداری 

هوشیار باشند.
بر اساس گزارش گیزچاینا، گوگل در صفحه توصیه خود به کاربران جی میل هشدار 
داد ممکن است یک پنجره پاپ آپ هم از شما بخواهد ایمیل یا اطلاعات شخصی 
خود را وارد کنید. گوگل به این شکل جایزه نمی دهد. بنابراین با تکمیل نظرسنجی 
یا وارد کردن اطلاعات شخصی، برنده جایزه نخواهید شد. پنجره پاپ آپ را ببندید 

و اطلاعات شخصی خود را وارد نکنید.

اخبار

معــاون علمــی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیــان رئیس 
جمهور گفــت: از میان بیش 
از هشــت هزار و ۴۰۰ شرکت 
دانش بنیــان، زنــان در بیش 
از هزار شــرکت در جایگاه مدیرعاملــی نقش آفرینی 
می کنند، این در حالی اســت که ۱۷ درصد از ســهام 
این شرکت ها متعلق به بانوان اســت. جمعی از بانوان 
کارآفرین، نــوآور و فعال در شــرکت های دانش بنیان 
همزمان با دومین رویداد شکوفا، در نشستی صمیمانه 
و بدون واســطه از دغدغه ها و چالش هــای پیش رو در 
مسیر فعالیت دانش بنیان با روح الله دهقانی فیروزآبادی 

سخن گفتند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
در این نشســت اظهار داشــت: نیمی از دانشجویان و 
۳۰ درصد از اعضای هیات علمی دانشــگاه های کشور 
را زنان تشــکیل می دهند. شــرایط و فرصت مناسبی 
برای شکوفایی اســتعدادها و توانمندی ها برای بانوان 
نخبه صاحب ایــده و کارآفرین در زیســت بوم اقتصاد 
دانش بنیان فراهم شــده اســت. دهقانی فیروزآبادی 
افــزود: با حمایت هایی کــه معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در سطوح مختلف 
برنامه ریزی کرده است، فعالیت در این فضا بیش از پیش 
تسهیل می شود. وی به توانمندی های منحصر به فرد و 
بالای زنان در کمک به رشد و توسعه اقتصاد دانش بنیان 
تصریح کرد: به ثمر نشستن یک ایده نوآورانه، طی کردن 
مراحل رشد و بلوغ تا رسیدن به بازار، طاقت فرسا، زمان بر 
و نیازمند اســتمرار است. با توجه به پشــتکار، تلاش و 
انگیزه مندی که در بانوان وجود دارد به خوبی می توانند 
از عهده این مهم بربیایند و ایده را به ســرمنزل مقصود 
برســانند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور تاکید کرد: زیست بوم دانش بنیان از این 
قابلیت برخوردار است که به فعالان این حوزه در نقشی 

که می خواهند ایفا کنند، آزادی و حق انتخاب بدهد.
دهقانی فیروزآبادی افزود: در عالم دو طیف خلقت داریم 
که زن و مرد هســتند که صفات مختلفی در افراد از این 
دو طیف توزیع و متجلی شده است. این که بین بانوان و 
مردان در توانمندی زنان تفکیک و تمایز و تبعیض قایل 
شود نگرشی صحیح نیست و باید به هر دو جنس از منظر 

انسان نگاه کنیم. باید بســتر و فضایی فراهم شود تا هر 
فرد، متناسب با علائق، توانمندی ها و ظرفیت های خود 

در جامعه نقش آفرینی کند.
وی با بیــان اینکه در زیســت بوم فناوری، نــوآوری و 
اقتصاد دانش بنیان بستر و فضای لازم را برای شکوفایی 
اســتعدادها و ظرفیت های بانوان به خوبی فراهم است، 
خاطرنشان کرد: زیســت بوم فناوری و نوآوری، محل و 
مجال ایده های نوآورانه و عزم جدی برای به ثمر رساندن 
این ایده ها اســت. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور یادآور شد: زنان خداوندگار پرورش 
هستند و با ممارست و اســتمراری که در ذاتشان نهفته 
است، در نهایت ایده را به عمل می رسانند و نگاهی به آمار 
موفقیت شرکت های دانش بنیان با محوریت مدیریت و 

نقش آفرینی بانوان، گواهی بر این مدعا است.
دهقانی فیروزآبادی همچنین گفت: در دانش بنیان ها 
این نگاه انسانی و فرهنگ تعاملی و همراهی وجود دارد 
که هرکس متناسب با خواست و توانایی خود فعالیت کند 
و این حیث، هیچ محدودیتی وجود نــدارد و بانوان آزاد 
هستند که هر نوع نقش خود را دراین زیست بوم انتخاب 
کنند. وظیفه نهادهای اثرگذار، جامعه و تصمیم ســازان 
این است که ازاین انتخاب به نحو احسن حمایت و افراد 
را در به سوی شکوفایی استعدادها و تعالی هدایت کنند.

براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، صندوق نوآوری و شکوفایی به 
بهانه دومین رویداد شــکوفا که همزمان با روز جهانی 
مالکیت فکــری و با شــعار »بانوان، مالکیــت فکری: 
شتاب دهی خلاقیت و نوآوری« برگزار شد، میزبان زنان 
تاثیرگذار و فعال در زیست بوم فناوری، نوآوری و اقتصاد 

دانش بنیان بود.
روح الله دهقانی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیــان رییس جمهــوری، با اشــاره به این که شــکل 
برجسته ای از نخبگی در عرصه کار و کارآفرینی به شمار 
می رود ادامه داد: این جمع بــه معنای واقعی یک جمع 
نخبه است چراکه فعالان خلاق و نوآور حوزه کار و صنعت 

از ظرفیت های نخبگی برخوردارند.
وی با تاکید بر این که باید تعریف و دیدگاه به کارگر نخبه 
تبیین و تفکیک شود، عنوان کرد: کارگری که مشکلی از 
صنعت را حل می کند اما دانش و سواد آکادمیک ندارد 
کاری عمدتا از جنس خلاقیت انجام می دهد و  فردی با 
تخصص و مدرک دکتری در صنعت فعالیت دارد کاری 
از جنس فناوری انجام می دهد؛ هر دو نخبه هستند اما 
یکی بر بال خلاقیت و نوآوری و دیگری بر بال فناوری و 

دانش سوار اســت. رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشاره به 
این که اثرگذاری در جامعه مهم ترین ســنجه و معیار 
نخبگی است، ادامه داد: نخبگی با استعداد این تفاوت را 
دارد که کار تلاش و تجربه به آن اضافه شده است. کار و 
تلاش در مسیر الهی و خدمت به کشور، ویژگی نخبگی را 
در دل خود دارد. یعنی مهم این است که کاری که انجام 
می دهیم، به واسطه نوآوری و تلاش ما، دردی از جامعه 
دوا کند و در این صورت، می توان ردای سنگین نخبگی را 

بر تن یک نفر پوشاند.
وی با اشاره به تمهیدات لازم صورت گرفته برای حمایت 
از اســتعدادهای برتر و نخبگان به صــورت تخصصی و 
مبتنی بر مهــارت و تخصص های این افــراد گفت: در 
معاونت اســتعدادها به افــرادی که زمینــه لازم برای 
اثرگذاری و نخبگی نیاز دارند در ایــن معاونت از بنیاد 
حمایت می شوند و معاونت ســرآمدان به نخبگانی می 
پردازد که اثرگذاری لازم را داشــته و بــه فضای نقش 

آفرینی و اثرگذاری بیش تری نیاز دارند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهــوری عنــوان کــرد: عــده ای از نخبگان 
دانشگاهی، علاقمند به راه اندازی کسب و کار خودشان 
هستند. هل دادن تمامی نخبگان به سوی کارآفرینی یا 
سوق دادن به کار علمی، صحیح نیست و افراد، می بایست 
بر مبنای توانمندی و استعدادشان در هریک از این زمینه 

ها، هدایت و حمایت شوند.
وی با تاکید بر اهمیت بهره منــدی و حمایت از نیروی 
انسانی متخصص در تحقیق و توســعه صنایع گفت: ما 
برای تحقیق و توســعه شــرکتی مجال و فصای واقعی 

ایجاد نمی کنیم و نگاه مدیران صنعتــی به این مقوله، 
امری تکلیف آفرین و تشــریفاتی است. در حوزه دفاعی 
و نظامی اما این بخش به خوبی مورد توجه قرار گرفته و 
خروجی آن به خوبی نمایان شده است. اما در سایر بخش 
ها این باورمندی در مدیران کمتر وجود دارد و این عارضه 

ساختار دولتی و صنعتی ما است.
دهقانی تاکید کرد: لازم است تا معاونت علمی و وزارت 
کار و رفاه در ایــن حوزه با محوریت جشــنواره امتنان 
تعاملی جدی را آغاز کنند تا چگونگی ارزیابی و انتخاب 
افراد، نحوه استفاده از ظرفیت آن ها به صورت هدفمند و 
بر مبنای یک برنامه ریزی بلند مدت، مشخص شود. باید 
طراحی جشنواره امتنان در دوره های بعدی به صورتی 
باشد که در قالب یک رویداد مساله و فرآیند محور، مسیر 

بالندگی و رشد را برای این افراد رقم بزند.
معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری  با اشــاره به ظرفیت های قانون جهس تولید 
دانش بنیان برای حمایت از تحقیق و توسعه فناورانه در 
صنایع به کمک نیروی انسانی توانمند و نخبه گفت: قانون 
جهش تولید دانش بنیان یک ظرفیت بسیار خوب را برای 
حمایت از ایده های افراد نوآور در دل صنعت به ارمغان 
آورده است.اعتبار مالیاتی به عنوان منبعی برای تحقیق 
و توسعه در این قانون پیش بینی شده است که می تواند 
جان تازه ای به تحقیق و توسعه در صنایع و تلاش های 
افراد نوآور در صنایع ببخشد. بر اساس این قانون، معاونت 
علمی می تواند به شرکت یا صنعتی مجوز دهد تا بخشی 
از مالیات خود را در حوزه های خاصی از تحقیق و توسعه 

صرف کند.

مدیرعامل بیش از هزار شرکت دانش بنیان زنان هستند

حمایت از نخبگان حوزه کار و صنعت
ایجاد شرایط مناسب برای بانوان نخبه 

News kasbokar@gmail.com

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هوشــمند از راه اندازی 
آزمایشگاه اختصاصی هوش مصنوعی در دانشگاه علوم 
پزشکی هوشمند خبر داد و گفت: سامانه بیمارستان 
های مجازی در ســال آینده در این دانشــگاه ایجاد 
می شود. آرش خجســته از برگزاری همایش کاربرد 
هوش مصنوعی در علوم پزشکی در روزهای ۲۷ تا ۲۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: تکنولوژی های 
نوین آموزشی موجب تحول زیادی در آموزش شده اند 
و در علوم پزشکی از جمله سلامت، درمان، عدالت در 
دسترســی به درمان، تکنولوژی ها و هوش منصنوعی 

بسیار کارآمد خواهند بود.

وی گفت: در وزارت بهداشــت، دانشگاه علوم پزشکی 
هوشمند متولی هوشمندســازی حوزه های مختلف 
ســلامت را برعهده گرفته اســت و به همین منظور 
اولین کنگره هوش مصنوعی در علوم پزشکی را برای 
اساتید و دانشــجویان برگزار می کند. رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی هوشــمند افزود: دانشجویان دارای ایده 
های کاربــردی در حوزه هوش مصنوعــی نیز در این 
کنگره در قالب یک جشــنواره می تواننــد ایده های 
خود را ارائه کنند. همچنین در این کنگره سه دانشگاه 
 علوم پزشــکی برتر در حوزه کاربــرد هوش مصنوعی 

معرفی می شوند.

وی با اشــاره به چالــش های مختلــف کاربرد هوش 
مصنوعی در علوم پزشکی گفت: از موضوعات حقوقی 
بیماران تا بررسی تجارب بین المللی بکارگیری ربات 
هوشــمند در معاینه بیماران، انبوهــی از موضوعات 
مختلف هســتند که در حوزه هــوش مصنوعی به آن 

پرداخته ایم.
خجســته از راه اندازی آزمایشــگاه اختصاصی هوش 
مصنوعی در دانشگاه علوم پزشکی هوشمند خبر داد و 
گفت: سامانه بیمارستان های مجازی در سال آینده در 
این دانشگاه ایجاد می شــود. وی با اشاره به راه اندازی 
دوراپزشکی در درفت هرمزگان گفت: مشکلاتی از نظر 

ارتباطات اینترنتی وجود داشت که سعی شد به کمک 
اســتاندار هرمزگان موضوع خطوط اینترنت به کمک 

فیبرنوری حل شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی هوشمند با اشاره به اینکه 
مطالب غیرصحیح پزشکی در فضای مجازی به صورت 
بی ضابطه وجود دارد، گفت: برای مقابله مناسب با این 
موضوع اولین مجله تصویری علوم پزشــکی را ایجاد 
کردیم که فیلم هــای اختصاصی به صــورت داوری 
شــده همانند مقالات علمی بعد از اخذ تاییدیه در آن 
 منتشر می شوند و این فیلم ها در رسانه ها نیز منتشر

 خواهند شد.

اختلالــی که بــه دلیــل قطعی بــرق در اتصــال به 
پیام رســان های ایرانی رخ داده بود، به کامل برطرف 
شد و این پیام رسان ها اکنون در حال ارائه خدمات به 
کاربران خود هستند. به دلیل قطعی برقی که در یکی از 
مراکز داده رخ داده بود، برقراری اتصال با پیام رسان های 

ایرانی با اختلال رو به رو شد.
مدیر روابط عمومــی وزارت ارتباطات بــا حضور در 
برنامه زنــده تلویزیونی ضمن عذرخواهــی از مردم، 
اعلام کرد این مشــکل در حال رفع شــدن اســت. 
پیگیری ها نشــان می دهد اختلالی که به دلیل قطع 
برق در یک دیتاســنتر رخ داده به طور کامل برطرف 
شده و پیام رســان ها اکنون در حال خدمت رسانی به 
کاربران هستند. »محمد احسان خرامید« مدیر مرکز 
روابط عمومــی وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
نیز لحظاتی قبــل در یک گفت وگــوی تلویزیونی در 
این باره گفت: با تلاش همکاران و تیم پیام رسان ایتا، 
اختلال در این پیام رسان بومی نیز برطرف شد. دیگر 
پیام رسان ها نیز ســاعاتی پس از بروز اختلال در شب 

گذشــته فعالیت خود را آغاز کردنــد. وی افزود: تمام 
تلاش ما این اســت که سیســتم پایدار بماند و جای 
دارد از صبر و اعتماد کاربران تشــکر کنم. مشــکلات 
و مســائل فنی که در بین پیش آمده را کارشناســان 
فنــی وزارت ارتباطــات تشــریح می کننــد. وزارت 
ارتباطات از تمام تمهیدات خود اســتفاده کرده است 
تا کمترین مشــکل در زمان بروز اتفاقات این چنینی 
 رخ دهد، اگر این تمهیدات نبود با مشــکلات بیشتری

 روبه رو می شدیم.
رییس مرکز روابــط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطات اختــلال رخ داده در روند فعالیت تعدادی از 
پیامرسان های داخلی را ناشی از ایجاد مشکل در شبکه 
تامین برق یکی از دیتاســنترهای شــرکت ارتباطات 

زیرساخت اعلام کرد.
»محمــد احســان خرامیــد«، رییس مرکــز روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات، درخصوص 
اختلال در رونــد فعالیت تعدادی از پیامرســان های 
داخلی گفت: ضمن عــرض پــوزش و عذرخواهی از 

مردم شــریف کشــور بابت اختلال رخ داده ســاعت 
۱۸:۳۰ دوشــنبه به دلیل ایجاد مشــکل در شــبکه 
تامین برق در یکی از دیتاسنترهای شرکت ارتباطات 
زیرســاخت باعث قطع برق به مدت ۵ دقیقه شد که 
 بلافاصلــه با تلاش همکاران مشــکل بــرق رخ داده، 

مرتفع شد.
وی افزود: همکاران وزارت ارتباطات در تلاش هستند 
تا فرایند فنی لازم بعد از برقرار شدن برق نیاز است را 
طی بکنند تا به سرعت این اختلال برطرف شود تا ادامه 
خدمت رسانی در پیامرسان های داخلی از سر گرفته 
شود. خرامید با اشاره به اینکه مشکل رخ داده فقط در 
یکی از دیتاسنترهای شرکت ارتباطات زیرساخت رخ 
داده و سراسری نیست، تصریح کرد: مشکل تامین برق 
در آن دیتاسنتر نیز برطرف شده اما بعد از وصل مجدد 
برق برای ادامه خدمت رســانی زمانی لازم است و در 
تلاش هستیم که این زمان کوتاه شود تا کاربران بتوانند 

مثل گذشته از آنها استفاده کنند.
رییس مرکز روابــط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 

ارتباطات درباره زمان بازگشت فعالیت پیامرسان های 
داخلی خاطرنشــان کرد: در تلاش هستیم تا حداکثر 
ظرف یک ساعت آینده مشکل را کامل برطرف کنیم 
تا مردم بتوانند از پیامرســان ها اســتفاده کنند. هم 
اکنون بخشی از مشــکل برطرف شده ولی برای اینکه 
مردم بتوانند روی گوشــی های خود از پیامرسان ها 
استفاده کنند شاید تا یک ســاعت دیگر بیشتر زمان 
نبرد و به محض رفع کامل این اختلال اطلاع رســانی 

خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه اطلاع رســانی و ایجاد شفافیت حق 
مردم است، افزود: ضمن پوزش مجدد بابت این موضوع، 
مشکلات اینچنینی ناگهانی بوجود می آید و از قبل خبر 
نمی کند اما همانطور که دوستان در صداوسیما و رسانه 
ها در عملکرد وزارت ارتباطات شاهد یودند به محض 
دریافت اطلاعات جدیدتر وظیفــه خود می دانیم که 
اطلاع رسانی کنیم و شفافیت را بوجود بیاوریم چراکه 
مردم و کسب و کارها در حال اســتفاده از این پلتفرم 

های بومی هستند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هوشــمند از راه اندازی 
آزمایشگاه اختصاصی هوش مصنوعی در دانشگاه علوم 
پزشکی هوشمند خبر داد و گفت: سامانه بیمارستان 
های مجازی در ســال آینده در این دانشــگاه ایجاد 
می شود. آرش خجســته از برگزاری همایش کاربرد 
هوش مصنوعی در علوم پزشکی در روزهای ۲۷ تا ۲۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: تکنولوژی های 

نوین آموزشی موجب تحول زیادی در آموزش شده اند 
و در علوم پزشکی از جمله سلامت، درمان، عدالت در 
دسترسی به درمان، تکنولوژی ها و هوش منصنوعی 

بسیار کارآمد خواهند بود.
وی گفت: در وزارت بهداشــت، دانشگاه علوم پزشکی 
هوشمند متولی هوشمندســازی حوزه های مختلف 
ســلامت را برعهده گرفته اســت و به همین منظور 

اولیــن کنگره هــوش مصنوعی در علوم پزشــکی را 
برای اســاتید و دانشــجویان برگزار می کند. رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی هوشــمند افزود: دانشجویان 
دارای ایده های کاربردی در حــوزه هوش مصنوعی 
نیز در این کنگره در قالب یک جشــنواره می توانند 
ایده های خود را ارائه کننــد. همچنین در این کنگره 
ســه دانشــگاه علوم پزشــکی برتر در حوزه کاربرد 

هوش مصنوعی معرفی می شــوند. وی با اشــاره به 
چالش هــای مختلف کاربــرد هــوش مصنوعی در 
علوم پزشــکی گفت: از موضوعــات حقوقی بیماران 
تا بررســی تجــارب بین المللــی بکارگیــری ربات 
هوشــمند در معاینه بیماران، انبوهــی از موضوعات 
 مختلف هســتند که در حوزه هوش مصنوعی به آن 

پرداخته ایم.

راه اندازی آزمایشگاه اختصاصی هوش مصنوعی در علوم پزشکی

مشکل اتصال به پیام رسان های ایرانی حل شد

راه اندازی آزمایشگاه اختصاصی هوش مصنوعی در علوم پزشکی
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کشاورزي

پرورش بوقلمون از جمله فعاليت هايي 
است كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي 
را طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه 
براي افراد آگاه و با تجربه به طور قطع 
سودآور خواهد بود. وجود هر دو نوع 
گوشت سفيد و قرمز در لاشــه بوقلمون از مزيت هاي گوشت 
اين پرنده است كه 60 درصد آن را گوشت سفيد و 40 درصد 
را گوشت قرمز تشــكيل مي دهد. اين دو نوع گوشت از نقطه  
نظر تغذيه متفاوت هســتند، گوشت ســفيد داراي چربي و 
انرژي كمتري نسبت به گوشــت قرمز است. در ايران تا پيش 
از دوره صفويه بوقلمون يافت نمي شد و نخستين بار ارامنه اي 
كه براي تجــارت از ايران به اروپا رفتنــد، بوقلمون اهلي را با 
خود به ايران آوردند و آن را به شــاه عبــاس تقديم كردند و 
بعد به دستور شــاه، تخم بوقلمون در خانه هاي ارامنه تقسيم 
شــد تا آنها به پرورش اين پرنده بپردازند. امروزه با گذشــت 
سال ها با پيشرفت علوم ژنتيك، تغذيه و مديريت و تاثير آنها 
بر پرورش بوقلمون ســبب شــد تا پرورش بوقلمون از حالت 
ســنتي خارج شــده و نوع جديدي از بوقلمون هاي صنعتي 
 به وجود آيد كه گوشــت آن حاوي پروتئيــن زياد و چربي و 

كلسترول كمتري است. 
گوشــت بوقلمون مي تواند جايگزين بســيار مناسبي براي 
گوشت قرمز باشد و از لحاظ پروتئين با گوشت هاي قرمز و از 
لحاظ داشتن ميزان آهن نيز با گوشت گوساله برابري مي كند 
و مي تواند به عنوان يك گوشــت باكيفيت در سبد پروتئيني 

خانوار قرار بگيرد. 

    هزينه توليد بالا، قيمت پايين
 بــه گفتــه اميــر خيرخــواه، عضــو هيات مديــره تعاوني 
پرورش دهنــدگان بوقلمون، امســال 20 هزار تن گوشــت 
بوقلمون توليد شده كه نسبت به سال گذشته هشت هزار تن 
افزايش داشته اســت. اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون در 
ادامه با اشاره به اينكه كليه جوجه و تخم بوقلمون براي پرورش 
از كشــور هاي اروپايي وارد ايران مي شــود، به »كسب وكار« 
مي گويد: امســال يك ميليون و 500 هزار قطعه جوجه ريزي 
براي پرورش بوقلمون گوشتي به كشــور وارد شده است و به 
دليل افزايش نرخ ارز، قيمــت واردات جوجه و تخم بوقلمون 
افزايش چشمگيري داشته كه باعث افزايش قيمت تمام شده 

گوشــت بوقلمون در ســال جاري شده اســت.  به گفته وي 
امسال به ويژه در نيمه اول ســال، هزينه هاي توليد به شدت 
افزايش يافت اما قيمت فروش محصول افزايشــي نداشت كه 
اين امر باعث متضرر  شــدن پرورش دهندگان گرديد و طي 
مدت اخير هم مجددا قيمت خوراك و قيمت واردات جوجه 
افزايش يافته كه باعث نگراني توليد كنندگان شــده اســت. 
خيرخواه قيمت فروش هر كيلو گوشــت بوقلمون به صورت 
لاشه كامل را شش هزار و 500 تومان در بازار مصرف عنوان 
مي كند. امير خيرخواه با بيان اينكه ثابت ماندن قيمت فروش 
گوشت بوقلمون در برابر افزايش قيمت مواد اوليه و هزينه هاي 
توليد براي پرورش دهندگان مقرون به صرفه نيســت، بر اين 
موضوع تاكيد دارد: قيمت گوشــت بوقلمون در نيمي از سال 
با 15 درصد ســود به نفع توليدكنندگان و در نيمي ديگر به 
ضرر آنها تمام مي شــود. به گفته عضــو هيات مديره تعاوني 
پرورش دهندگان بوقلمون، گوشت توليد شده در ايران به هيچ 
كشوري صادر نمي شــود و در حال حاضر مشكلات اقتصادي 
بسياري براي توليد داخلي گوشــت بوقلمون در ايران وجود 
دارد و تا زماني كه اين مشكلات برطرف نشود نمي توان به فكر 
 صادرات بود به همين دليل بايــد راهكارهاي ويژه اي در اين 

زمينه انديشيد. 

    دانش و آگاهي؛ لازمه پرورش شترمرغ
 مجيد ســلطاني يكــي از پرورش دهنــدگان بوقلمون كه از 
ســال 86 در اين زمينه فعاليــت دارد، پرورش شــترمرغ را 
كار ســاده اي نمي داند و با تاكيد بر اين موضوع كه گوشــت 
شــترمرغ نقش زيادي در ســلامت جامعــه دارد و مي تواند 
جايگزين مناسبي براي گوشــت قرمز باشد، مشكلات عمده 
اين صنعت را تهيه نهاده هاي دامــي مي داند. در حال حاضر 
بوقلمون از كشــور كانادا و انگلســتان به صورت جوجه يك 
روزه به كشور ما وارد مي شود به طوري كه هر جوجه يك روزه 
130 گرمي با قيمتي بين 5000 تــا 5500 تومان در اختيار 
پرورش دهندگان ايــن پرنده قرار مي گيــرد. وي درباره اين 
موضوع كه چرا در پــرورش بوقلمــون از جوجه هاي ايراني 
اســتفاده نمي شــود، مي گويد: جوجه هاي بوقلمون ايراني 
نســبت به نوع كانادايي آن داراي ضعف هاي نژادي هستند و 
در پاهاي جوجه بوقلمون هاي ايراني بعد از چند روز زخم هاي 
عفوني مشاهده مي شــود، از اين رو نگهداري آنها در مقايسه 

 با جوجه هــاي يــك روزه كانادايي چندان مقــرون به صرفه 
نخواهد بود. 

سلطاني با تاكيد بر اين موضوع كه 40 درصد گوشت بوقلمون 
قرمز و 60 درصد آن گوشت سفيد اســت و به طور كلي از هر 
بوقلمون آماده براي كشتار 65 درصد گوشت به دست مي آيد، 
ادامه مي دهد: علاوه بر گوشــت بوقلمون كه از ارزش غذايي 

بالايي برخوردار اســت، چرم خام حاصل از پاهاي اين پرنده 
نيز براي تيكه دوزي روي انواع كيف و كفش مورد اســتفاده 
قرار مي گيرد. ايــن پرورش دهنده معتقد اســت كه انتخاب 
غذاي مناســب از نكات اساســي پرورش بوقلمون است چرا 
كه نيازهاي تغذيه اي بوقلمون برحسب سن متغير است چرا 
كه همين طور كه به ســن اين پرنده افزوده مي شود نيازهاي 

پروتئيني، ويتاميني و مواد معدني بــدن اين حيوان كاهش 
مي يابد و بر نيازهاي آن به مواد انرژي زا افزوده مي شــود. به 
گفته اين پرورش دهنده گوشت بوقلمون، پرورش بوقلمون از 
جمله فعاليت هايي اســت كه تجربه، آگاهي و دانش بالايي را 
طلب مي كند و فعاليت در اين زمينه براي افراد آگاه و با تجربه 

قطعاً سودآور خواهد بود. 

جايگزين مناسب براي گوشت قرمز 

بوقلمون ايران سهمي از صادرات ندارد

كارشناسان معتقدند مقابله زمستانه 
راهكار مبارزه با بيماري هاي گياهي 
بوده و بسياري از عوامل خسارت زاي 
مهم با سمپاشي زمستانه به طور كامل 
يا به ميزان زيادي كنترل مي شــوند كه بستگي به سن باغ و 
ميزان آلودگي درختان در ســال هاي متمادي، تفاوت دارد. 
انواع كنه، انواع شپشك ها، انواع شته ها و بيماري هاي مهمي 
نظير آتشك دانه دارها، لكه سياه ســيب و گلابي، لكه آجري 
بادام، پوســيدگي موميايي ميوه، لكه غربالي هســته دارها و 
بسياري از بيماري هاي سرشاخه ها و شاخه ها مانند شانكرها 
با سمپاشي زمستانه كنترل مي شــوند. به نظر كارشناسان، 
سمپاشي زمستانه پوشــش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. عريان بودن درختان در فصل پاييز و زمستان بهترين 
موقع براي درمان بيماري ها و آفات اســت. در فصل ســرما و 
ركود درختان مجموعه اي از فعاليت ها براي مبارزه با آفات و 
بيماري ها انجام مي شود كه زمان اجراي اين برنامه ها از اواخر 
پاييز شروع مي شود و همزمان با بيدار شدن درختان به پايان 
مي رسد. به گفته برخي از كارشناسان در اواخر پاييز و پس از 
اتمام فصل زراعي كشاورزان بايد زمين خود را از بقاياي گياهي 
آلوده شامل برگ ها، ميوه هاي خشكيده بر روي درختان يا كف 
باغ كاملا پاك كنند و آنهــا را در فضاي دور از مزرعه باغ خود 
بسوزانند. در واقع با انجام اين كار پناهگاه هاي آفات، حشرات 

يا عوامل بيماري گياهان از بين مي روند. 

   انتخاب سردترين روزها براي شخم زمين
عليرضا ولي پور؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »كسب و كار« با اشاره به اين موضوع كه شرايط جوي يكي 
از عوامل موثــر در كاهش جمعيت بيماري ها و آفات اســت، 
معتقد اســت كه طول دوره ســرماي فصل زمستان و ميزان 
كاهش درجه حرارت در شــدت نابودي آفت هاي زمستاني 
بسيار موثر است. به گفته اين كارشــناس، دماي صفر درجه 
به مدت 55 روز يا ســرماي 8 درجه به مدت 2 روز به نابودي 
لاروها منجر مي شــود يا لاروهايي كه از بيــن نرفته به دليل 
پايين آمدن ذخيره چربي، مقاومتشــان كم شــده و قبل از 
شروع مجدد فعاليتشان تلف مي شــوند. اين استاد دانشگاه 
به كشاورزان توصيه مي كند با توجه به اطلاعيه هاي سازمان 
هواشناســي، بايد ســردترين روزها را انتخاب كرده و اقدام 
به شخم عميق و يخاب زمســتانه كنند آن هم شخم عميق 
به طوري كه خاك كاملا زيرورو شــود و آفت هاي زمســتان 
گذراني كه در اعماق خاك هســتند، در ســطح و در معرض 
ســرماي شــديد قرار گيرند. به گفته اين كارشــناس حفظ 
نبات براي مبارزه با كرم سفيدريشــه، سوســك سياه گندم، 
كرم ســيب، زنبور گوجه، ســرخرطومي و مگس گيلاس و 
نماتودهاي مولد گره ريشه از اين شــيوه استفاده شود. وي با 
اشاره به اين موضوع كه كشاورزان در فصل زمستان به دليل 
برهنگي درختان و نداشتن برگ، گل و ميوه راحت تر مي توانند 

اقدامات بهداشتي زراعي )حذف بقاياي گياهي، شخم عميق، 
يخاب زمستانه و هرس كردن( را انجام دهند، ادامه مي دهد: 
انجام مبارزه دقيق زراعي شيميايي در فصل سرما مي تواند از 
چندين سمپاشي در فصل هاي بهار و تابستان جلوگيري كند 
و عريان بودن درختان يكي از امتيازات سمپاشــي زمستانه 
است كه كشــاورزان مي توانند از محلول سمي كمتري براي 
 پوشــش كامل درختان اســتفاده كنند و نگران سمي بودن 

محصول نيز نباشند. 

   سمپاشي زمســتانه، پوشش محافظتي قوي براي 
درختان

ولي پور با بيان اينكه انجام مبارزه زمســتانه راهكار مناسبي 
براي مقابله بــا بيماري هاي گياهي در فصل هاي گرم ســال 
است، بر اين موضوع تاكيد مي كند: با يك سمپاشي زمستانه 
خوب و دقيق مي توان از چندين سمپاشي بعدي در فصل بهار 
و تابســتان جلوگيري كرد. وي معتقد است: برخي از آفات و 
بيماري ها فقط با سمپاشي زمستانه قابل كنترل هستند چرا 

كه سمپاشي زمستانه پوشش محافظتي قوي و مناسبي براي 
درختان پس از هرس هاي گياه پزشكي و هرس باروري ايجاد 
مي كند. اين استاد دانشگاه درباره مزاياي انجام مبارزه زمستانه 
در باغات مي گويد: به دليل نبودن برگ و ميوه، سم رســاني 
به تمامي قســمت هاي درخت ممكن و آسان است و مشكل 
مســموميت محصول توليدي وجود ندارد يا بسيار كم است 

برخلاف موقعي كه سم روي برگ و ميوه پاشيده مي شود. 
ولي پور معتقد اســت كه پوشــش كامل تنه و سرشاخه هاي 

درختان ميوه با محلول ســمي جهت بهتــر نتيجه دادن در 
سمپاشي الزامي اســت. وي بر اين موضوع نيز تاكيد مي كند 
كه رعايت بهداشــت عمومي كف باغ از قبيل وجين و حذف 
علف هاي هــرز، جمع آوري و معدوم نمــودن كليه ميوه هاي 
ريخته شــده كف باغ، خارج كردن سرشاخه هاي هرس شده 
و آلوده به آفــات و بيماري هاي گياهي از بــاغ، يا بيل زندن 
سايه انداز درختان در فصل ســرما در كاهش جمعيت آفات و 

عوامل بيماري زاي گياهي بسيار مثمرثمر خواهد بود.

تغييرات شرايط جوي از عوامل موثر در کاهش بيماري ها و آفات است

مبارزه زمستانه؛ راهكار کاهش استفاده از سم



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2754 چهار شنبه 13 اردیبهشت ماه1402

گردشگری

از سيســتان همين هنر براي صنايع 
دستي باقي مانده است. سوزن دوزي، 
كه از ديرباز در اين استان مرزي رايج 
بوده و از نســلي به نسلي ديگر انتقال 
يافته اســت. هنر زيبا و منحصر به فرد 
ســوزن دوزي زنان بلوچ، بيانگر هويت و شناسنامه فرهنگي 
قوم بلوچ است. اشكال هندسي به كار رفته با رنگ هاي متنوع 
روي پوشــاك زنان بومي سيســتاني و بلوچ خــود نمايانگر 
هنري خلاق زاييده ذهن پوياي مردمان ايــن ديار و به ويژه 
زنان است. طرح هاي ســوزن دوزي ها بيشتر از روياهاي زنان 
بلوچ الهام مي گيرد تا از طبيعتــي كه در آن زندگي مي كنند. 
ســوزن دوزي، نخ دوزي يا گلدوزي يكي از روش هاي ديرينه 
آرايــش و تزئين جامه زنان بلوچ اســت به گونــه اي كه هيچ 
جامه زنانه اي يافت نمي شــود كه ســوزن دوزي بر روي آن 
نقش نبســته باشــد. چندي پيش خبرگزاري CHN، طي 
گزارشي رقم لباس هاي سوزن دوزي شــده در بازار اين شهر 
را بين قيمت 100 هزار تا يك ميليون و نيم حتي دو ميليون 
تومان اعلام كرد. جمعيت كل اســتان سيستان و بلوچستان 
بيش از دو ميليون و پانصد هزار نفر )براســاس سرشــماري 
ســال 90( اســت كه حدود 60 درصد آنها را بلوچ ها تشكيل 
مي دهند و بيــش از نيمي از ايــن جمعيت يــك ميليون و 
پانصد هزار نفري، زنان و دختران بلوچ هستند يعني بيش از 
700 هزار نفر، سالانه متوسط يك تا 2 ميليون تومان هزينه 
سوزن دوزي لباس هايشان را مي دهند بنابراين در سال، زنان 
 بلوچ نزديك به يك هزار ميليارد تومان هزينه لباس هايشان

 مي شود. 
آموزش سوزن دوزي در اين استان از يادگارهاي مهتاب نوروزي 
است. مهتاب مشهورترين سوزن دوز بلوچستان ايران بود و در 
سال 1391 درگذشت اما برادرزاده اش زينب نوروزي، كه نزد 
او آموزش ديده اســت راهش را ادامــه داده و نزديك به 150 
شاگرد دارد كه به دختران مهتاب مشهورند. زينب نوروزي، اين 
روزها در تهران نمايشگاهي از سوزن دوزي هاي زنده ياد مهتاب 
نوروزي و تعدادي از شــاگردانش را برگزار كرده است. در اين 
نمايشگاه بيش از 50 اثر سوزن دوزي روي پارچه و لباس هاي 

بلوچي در طرح و رنگ هاي مختلف به نمايش درمي آيد. 
دربــاره برگزاري اين نمايشــگاه و مشــكلات پيش روي هنر 

ســوزن دوزي در سيســتان، زينب نــوروزي در گفت وگو با 
»كســب و كار«چنين مي گويد: »اين نمايشگاه بدون حمايت 
هيچ ســازماني برگزار شد. هنر ســوزن دوزي در واقع يكي از 
هنرهاي سنتي و قديمي است و تاكنون به سختي توانسته دوام 
بياورد. از سوزن دوزي در تهران استقبال خوبي مي شود ولي اين 
هنر و هنرمندان اين عرصه هنوز با مشكلات عديده اي رو به رو 
هستند. در حال حاضر خود من هنوز بيمه اي كه تحت پوشش 
صنايع دستي باشــد ندارم ولي چون در حدود 150 شاگرد را 
آموزش مي دهم، در حال بيمه كردن شاگردانم هستم. حدود 
70 نفر از شاگردهاي من بدسرپرست يا بي سرپرست هستند و 
هنوز نتوانسته ايم آنها را بيمه كنيم. من به عنوان يك كارآفرين 
كه حدود 200 نفر در زمينه ســوزن دوزي را آموزش داده ام، 
آموزشگاهم را به عنوان يك بنگاه اقتصادي و كارآفريني به ثبت 
رسانده ام و انتظار دارم لااقل قضيه بيمه كارآموزانم رفع شود.«

 مشكل اصلي هنر سوزن دوزان، بيمه است
زينب نوروزي به عنوان يك كارآفرين و هنرمند در زمينه صنايع 
دستي، بزرگ ترين مشكل سد راهشــان را بيمه سوزن دوزان 
مي داند و مي گويد: »مشكل اساســي كه در استان وجود دارد 
مشكل بيمه سوزن دوزان است. كارآموزان ابتدا بايد كلاس بروند 
ولي بعضي بدون كلاس از صنايع دســتي كارت صنعت گري 
دريافت مي كنند، آزمون فني و حرفه اي مي دهند و به تامين 
اجتماعــي معرفي و بيمه مي شــوند بدون اينكــه در كلاس 
حضور داشته باشند و بتوانند نخ و ســوزن به دست گيرند. به 
خاطر همين موضوع ظرفيت بيمه شدگان ايرانشهر بالا رفته و 
نمي توانند كسي كه هنرمند واقعي است را بيمه كنند. ميراث 
فرهنگي به عنوان متولي اصلي حمايت از شاغلان صنايع دستي 
بايد پيگير مشكل فني حرفه اي و تامين اجتماعي باشد. نكته 
ديگر اينكه به هنرمنداني كه ســن آنها نزديك به گذر از سن 
تعيين شده براي بيمه شدن است توجهي نمي شود همچنين 
تفاوتي بين كارآفرين و هنرمند و كســاني كه تعاوني تشكيل 
داده اند و هنرمند نيستند قائل نمي شــوند. از طرف ديگر در 
نمايشــگاه هاي دولتي كارهايي كه كار دست زن بلوچ نيست 
به عنوان كار زن بلوچ معرفي و فروخته مي شــود در صورتيكه 
اين كار يا در افغانستان توليد شده است يا توسط زنان افغاني 
دوخته شــده و به قيمت پايين تر عرضه مي شوند. حداقل اين 

است كه سازمان ميراث فرهنگي به عنوان متولي اصلي هيچ 
تلاشــي براي تفكيك اين قضيه انجام نمي دهد. گاهي اوقات 
هم كه كار ماشيني به عنوان كاردست فروخته مي شود، خود 

فاجعه ديگري است.« 
اين هنرمند سوزن دوزي هدف اصلي برگزاري اين نمايشگاه را 
شناساندن اين رشته به طراحان مد و حفظ اصالت طرح هاي 
ايراني مي داند و آرزو دارد تا طراحان مد و لباس ايران و جهان 
به اين هنر اصيل توجه كنند. او تنها حامي اين نمايشــگاه را 

فرهنگستان هنر مي داند. 

از ســوي ديگر، زينب نــوروزي از معضلات اين هنــر را نبود 
نظارت كافي بر محصولات صنايع دســتي مي داند كه گاهي 
ســوزن دوزي هاي افغاني را كه اصالت ايراني را ندارند به اسم 
ايراني با قيمت گزاف به فروش مي رسانند. وقتي يك كار كپي 
افغان را به اســم اين هنر به فروش مي رسانند و نظارت وجود 
ندارد در نتيجه زحمت دست هنرمندان اصيل از بين مي رود. 
مشكل ديگر، عدم بيمه سوزن دوزان به جامانده از اين هنر است. 
اتفاقي كه از بابت توليد انبوه اين سوزن دوزي ها در افغانستان 

افتاده جعل نقوش توسط دلال هاي بومي است. 

اين حكايت زنان سيســتاني اســت كه لباس هايــي با هنر 
ســوزن دوزي و گران مي پوشــند اما حلقه مغفــول مانده در 
اين ميان چنين اســت كه مســئولان براي رفع مشــكلاتي 
كه در بازار و گردش مالــي سيستان و بلوچســتان در زمينه 
ســوزن دوزي به وجود آمده اســت، چــه برنامــه اي دارند 
و چرا بايد قيمت نقش جعل شــده ســوزن دوزي كه توسط 
افغان ها انجام شــده در بازار سيســتان از ســوزن دوزي هاي 
 دســتي ايــن هنــر توســط هنرمنــدان سيســتاني 

گران تر باشد!

مشكل اصلي سوزن دوزان سيستان، بيمه است

سوزن دوزي؛ هنـري با درآمد بالا

شايد برای شما هم پيش آمده كه هنگام سفر با قطار مدت ها در ايستگاه های شلوغ 
و پرجمعيت سرگردان شده و از سر و صدای زياد به تنگ آمده باشيد. 

در بســياری از كشــورهای دنيا پايانه ها نمايی زشــت و زننده دارند كه مسافر 
رغبت نمی كند سوار قطار بشود اما در عوض ايســتگاه های باشكوهی در برخی 

از نقاط جهان وجــود دارند كه زيبايی خيره كننده آنها حواس شــما را از ســر 
و صدا و شــلوغی اطراف به خود معطوف می كند.اغلب اين ايســتگاه ها توسط 
معماران مشــهور طراحی شــده اند و تعدادی از آنها حتی جزو آثار تاريخی آن 
شهر محسوب می شــوند. همچنين بســياری از ايســتگاه ها درطی سال های 

اخير بازسازی شــده و حالا تركيبی از ســبك های معماری قديم و جديد را به 
تصوير می كشــند. از معماری فوق مدرن در ليســبون و لندن گرفته تا ظرافت 
 تاريخی در بمبئی و كوالالامپور كه جزو زيباترين ايســتگاه های قطار در جهان
منبع: دیلی ميل  هستند.  

زیباترین ایستگاه های قطار در جهان

از شلوغ ترین ایستگاه راه آهن در پرتغال  تا  میراث یونسکو در بمبئی

 اورینت ،  ليسبون 
این ایستگاه توسط معمار مشهور اسپانيایی »سانتياگو کالاتراوا« طراحی 
و در سال 1998 تكميل شد. اورینت بزرگ ترین و شلوغ ترین ایستگاه 

راه آهن و یكی از مراکز مهم حمل و نقل در پرتغال محسوب می شود.

 ایستگاه چاتراپاتی شيواجی، بمبئی
این ایستگاه که جزو ميراث جهانی یونسكو محسوب می شود توسط »فردریک 
ویليام استيونز« طراحی و در سال 1887 افتتاح شد. طراحی این ایستگاه 

ترکيبی از معماری گوتيک ایتاليا و سبک های سنتی مغول هندی است.

 ليژ گویلمينز،  بلژیک
این ایستگاه فوق مدرن توسط »سانتياگو کالاتراوا« طراحی و سال 2009 در 
شهر ليژ افتتاح شد. این ایستگاه زیبا و خارق العاده 32 متر ارتفاع دارد و از 
شيشه، فولاد و بتن ساخته شده است. در این ایستگاه روزانه 15 هزار مسافر 

و گردشگر جابه جا می شوند.

 سنت پانكراس، لندن
ایــن یک ایســتگاه 
تاریخی و نقطه عطفی 
در لنــدن اســت که 
کليسای جامع راه آهن 
نيز ناميده می شود. این 
ایستگاه توسط »ویليام 
هنری بارلو« طراحی و 
در سال 1868 به روی 
عموم گشوده شد اما در 
سال 1960 تقریبا بسته 
و مجددا در سال 2000 

بازسازی شد.

 ایستگاه کينگز کراس، لندن
این ایستگاه که یكی از مهم ترین پایانه های حمل و نقل 
لندن محسوب می شود توسط »لویيز کوبيت« طراحی و در 
سال 1852 افتتاح شد اما چند سال پيش مرمت و با ساختار 

اسكلت بزرگ فولادی در 2012 مجددا بازگشایی شد.

 کوالالامپور،مالزی
ایستگاه کوالالامپور توسط »آرتور بنيسون هوباک« در طيف وسيعی از 

ساخت آن به پایان ســبک های مختلف معماری طراحی و سال1910 
خدمات  رســيد. 
راه آهن این شــهر 
سال 2001 به »کی 
نقل  الســنترال« 
مكان کرد اما هنوز 
بسياری از قطارهای 
منطقــه ای از این 
قدیمی  ساختمان 

عبور می کنند. 
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اصناف

رئيس اتحاديه لــوازم فلزي و ظروف 
آشــپزخانه تهران گفــت: برگزاري 
نمايشــگاه تخصصــي تكنولــوژي 
در صنعــت آشــپزخانه از جملــه 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته براي 
رونق بازار كالاهاي آشپزخانه و همچنين معرفي محصولات 

باكيفيت به عموم مردم است. 
محمدحســن كاظمي در گفت وگو با »كســب و كار«  گفت: 
كالاهاي اســتاندارد توليد داخل قابل رقابــت با محصولات 
خارجي اســت و صادرات به كشــورهاي همســايه گواه اين 

موضوع است. 
وي با اعلام حضور اعضاي اين اتحاديه در نمايشگاه تكنولوژي 
در صنعت آشپزخانه، اظهار داشــت: حضور برترين برندهاي 
داخلي و خارجي و بازديد رايگان عموم از اين نمايشگاه شرايط 
ايده آلي را براي توليدكنندگان و مردم مهيا كرده است كه به 
واسطه آن با جديدترين تكنولوژي و فناوري هاي  روز دنيا در 

اين صنعت آشنا شوند. 

استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه؛ نياز 
امروز خانواده ها 

 رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره 
به محدوديت مكاني فضاي زندگي امروزي، هوشمند ســازي 
تجهيزات و تبديل آشپزخانه هاي سنتي به مدرن را از جمله 
موارد مهم عنوان كرد و اظهار داشــت: نيــاز امروز خانواده ها 
طراحي مناسب و استفاده از تجهيزات كاربردي در آشپزخانه 
است و به افرادي كه علاقه مند به تغييرات اساسي در اين دو 
موضوع هستند، پيشنهاد مي كنيم كه در اين نمايشگاه حضور 

پيدا كنند.  
كاظمي عنوان كرد: اين نمايشــگاه در دو طبقــه و با حضور 
شــركت كنندگان داخلي و خارجي در برج ميــلاد در حال 
برگزاري اســت و شــركت كنندگان با ايجاد فضايي رقابتي 
آماده ارائه جديدترين توانمندي هاي خود در صنعت ظروف 

آشپزخانه هستند. 

نيمي از نياز بازار را توليدات داخلي تامين مي كنند
رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران با اشاره به 

ركود در بازار اين صنف، گفت: نيمي از نياز بازار اين صنف را 
توليدات داخلي تامين مي كنند و بايد به سمتي حركت كنيم 
كه با حمايت از بخش توليد، ورود كالاهاي وارداتي را كاهش 

داده و به سمت صادراتي پررونق گام  برداريم. 

 محمدحســن كاظمي افــزود: نياز امــروز بهبود  شــرايط 
اقتصــادی، خــروج از اظهارنظرهــاي تئــوري اســت و 
 عملياتــي كــردن برنامه ريزي هايــي اســت كــه مكــررا

 اعلام مي كنيم. 

كاهــش هزينه هــاي توليــد و اســتفاده از 
تكنولوژي هاي روز دنيا

 وي با تاكيد بر فرهنگ سازي در زمينه استفاده از توليدات داخلي، 
تصريح كرد: كاهش هزينه هاي توليد و استفاده از تكنولوژي هاي روز 

دنيا در تهيه مواد اوليه اين صنعت در داخل كشور، نياز امروز اقتصاد 
كشور است و اميدواريم به اين مهم هر چه زودتر دست پيدا كنيم.  
نخستين نمايشگاه تخصصي تكنولوژي در آشپزخانه يكم لغايت 

چهارم آبان ماه از ساعت 10 الي 22 در برج ميلاد تهران داير است. 

رئيس اتحاديه لوازم فلزي و ظروف آشپزخانه تهران در گفت وگو با »كسب و كار« :

تولیدات داخل با خارجی ها قابل رقابت هستند

با استفاده از ظرفيت هاي مثال زدني 
اصناف، بايــد به توســعه بنگاه هاي 
كوچك توليدي پرداخت چرا كه اين 
رويه كمك بسزايي در ايجاد اشتغال 

پايدار خواهد كرد. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصنــاف ايران با اعــلام اين مطلب 
افزود: اصناف سهم پررنگي در توليد ناخالص ملي دارند و اگر 
دولتمردان و نمايندگان مجلــس به عنوان بالاترين نهاد هاي 
قانون گذار كشور، مساعدت هاي لازم را با اتاق داشته باشند، 
مي توانيم در بحث بهبود شرايط اقتصادي منشأ اثرات مثبت 
باشيم. مجيد شجاع در گفت وگو با »كسب و كار« گفت: اصناف 

بايد در كانون تصميم گيري هاي اقتصادي كشور قرار بگيرند. 
بسترســازي براي حضور در نهادهاي اجتماعــي به ويژه در 
شوراي شهر و روستا با توجه به ارتباطات نزديكي كه اصناف با 

عامه مردم دارند، كار سخت و دشواري نيست. 
وي با اشــاره به اهداف اتاق اصناف براي حضــوري موثر در 
حوزه هاي اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي و سياســي، تصريح 
كرد: اتاق اصناف به دنبال عملكردي ايده آل از خود اســت و 
بايد شرايطي فراهم شــود تا اصناف در زمينه ورود در بحث 
تصميم گيري و تصميم سازي هاي اقتصادي حق راي داشته 
باشــند. عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايــران، حمايت از 
بخش توليد، ورود به بازارهاي جهانــي و عملكرد مطلوب در 

زمينه صادرات را جزو اهداف اتاق نام برد و اظهار داشــت: به 
دنبال اصلاح موانع قانوني و سهولت ورود به بازارهاي جهاني 
همبستگي ميان اتاق هاي اصناف، بازرگاني و تعاون را مي طلبد 
و اين اتاق آمادگي دارد تا با اســتفاده از توانمندي هاي خود 

كمك شاياني در اين عرصه داشته باشد. 

هيچگاه نظرات اصناف در شــيوه اجراي قوانين 
مالياتي اعمال نشد 

شجاع با اعلام اينكه ماده 71 قانون نظام صنفي اجرايي نخواهد 
شد مگر اينكه ماده 121 برنامه توسعه پنجم مبني بر اينكه سامانه 
فروشگاهي را براي تمام مشمولان مهيا كنيم، اعلام كرد: متاسفانه 

در بحث قانون هاي مالياتي، نقطه نظرات اصناف هيچگاه اعمال 
نشده است و اعتقاد داريم در زمينه ماليات بر ارزش افزوده و ماليات 
مستقيم بايد از نظرات كارشناسي جامعه اصناف استفاده شود. وي 
با بيان اينكه اصناف مخالف پرداخت ماليات نيستند و تنها با شيوه 
اجراي آن مشكل دارند، عنوان كرد: به عنوان نماينده اصناف در 
جلسات متعدد كه با مسئولان ذيربط براي اصلاح قانون ماليات بر 
ارزش افزوده، ماليات هاي مستقيم و همچنين شيوه استفاده از 
صندوق مكانيزه فروش در واحدهاي صنفي برگزار شد، شركت 
كرديم و نقطه نظرات خود را اعلام كرديم. عضو هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با اشاره به نقاط قوت اتاق اصناف ايران، اظهار داشت: 
به لحاظ اينكه تنها قشري هستيم كه بيشترين ارتباط را با عامه 

مردم داريم، به دنبال برقراري انسجام دروني ميان اصناف براي به 
اثبات رساندن موضوع   مشتري مداري هستيم. 

واگذاري تمام امور به خود اصناف 
مجيد شجاع اظهار داشت: اتاق اصناف خواستار واگذاري تمام 
امور به خود است و بايد شرايطي فراهم شود كه ديگر به چشم 
نهادي كه تنها جنبه مشورتي براي مسئولان داشته باشد، ديده 
نشــويم. عضو داوطلب دور جديد انتخابات هيات رئيسه اتاق 
اصناف ايران با ابراز اميدواري از بهبود شرايط اقتصادي كشور 
در آينده اي نزديك، اظهار داشــت: هرگاه كه مسئوليت ها به 
خود اصناف واگذار شد، اين نهاد به خوبي از عهده امور برآمد. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران در گفت وگو با »كسب و كار« عنوان كرد

توسعه بنگاه هاي كوچك، براي ايجاد اشتغال  پايدار
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اينرو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

چطور در سرماي زمستان كالري بسوزانيد؟
كارشناســان تغذيه با اشــاره به محدوديت هاي فصل زمســتان، توصيه 
مي كنند كه بالا رفتن از پله ها، خانه تكاني و در صورت امكان سورتمه سواري 
روش هاي بســيار مطلوبي براي فعاليت و ســوزاندن كالري در اين فصل 

هستند. 
به گزارش ايرنــا، متخصصان آكادمي تغذيه و رژيــم غذايي آمريكا تاكيد 
دارند كه بزرگســالان حتي در ســرماي فصل زمســتان بايــد حداقل 
30 دقيقه در روز فعاليت جســمي داشــته باشــند و كــودكان هم در 
 هر آب وهوا يا فصلي از فصول ســال بايد يك ســاعت تحــرك و ورزش 

داشته باشند. 
با اين حال، اگر زمين از يخ يا برف پوشيده شــده باشد، فعاليت در فضاي 
 باز مانند دويدن يا دوچرخه ســواري مي توانند مشكل يا حتي خطرناك

 باشد. 
بــراي  بهانــه اي  نمي توانــد  ســرد  آب وهــواي  هرچنــد 
فعاليــت نكــردن باشــد و راه هــاي زيــادي وجــود دارد كــه 
 باعــث فعــال مانــدن اعضــاي خانواده هــا در طــول ســال 

مي شود. 
توصيه هاي كارشناسان براي تحرك در فضاهاي سربسته به شرح زير است: 
 اگــر در محيــط خــارج از ســاختمان هــوا بســيار ســرد اســت، 
 قــدم زدن در بــازار محلــي روش مناســبي بــراي فعاليــت 

است. 
 با پرهيز از سوار شدن روي پله برقي و آسانســور، براي بالا رفتن از پله ها 

استفاده كنيد. 
 قدم زدن در راهروهاي ساختمان اداره يا محل كار در طول ساعت ناهار يا 

قهوه خوردن، روش خوبي است. 
 خانه تكاني را به اواخر فصــل موكول نكنيد و براي ايــن كار منتظر بهار 
نمانيد؛ كارهــا را كمي زودتر شــروع كنيد. جارو كشــيدن، تميز كردن 
 كمد و شســتن پنجره هــا مي تواند بــه فعال مانــدن در داخــل خانه 

كمك كند. 
 به جاي دراز كشيدن روي مبل و تماشاي فيلم بهتر است كه از ويدئوهاي 

ورزشي استفاده و ورزش كنيد. 

آگاهي

در نوشتار زير ۱3 مورد از بهترين رفتارهاي كليدي كه افراد داراي هوش هيجاني بالا از خود بروز مي دهند تا افراد دوست داشتني شوند، معرفي 
مي شود. آدم هاي زيادي تسليم اين باور اشتباه مي شوند كه ويژگي دوست داشتني بودن، از ويژگي ها و ريشه هاي طبيعي غيرقابل آموزش حاصل 
مي شود كه تنها به آدم هاي كم شمار و خوش شانس، خوش پوش، كاملا اجتماعي و بسيار با استعداد تعلق دارد.  به سادگي مي توان اين سوء برداشت 
را پذيرفت و مقهور آن شد ولي حقيقت چيز ديگري است. درواقع، دوست داشتني شدن تحت كنترل آدم هاست و به هوش هيجاني برمي گردد. 

افراددوستداشتني
در مطالعه اي كه در دانشگاه يوسي ال اي اجرا شد، شركت كنندگان بر مبناي درجه بندي اهميت ادراك شان از افراد دوست داشتني يا محبوب، 
500 صفت را رتبه بندي كردند. صفت هاي داراي بالاترين رتبه، هيچ ارتباطي با گروه  دوستي، هوش يا جذابيت )ويژگي هاي دروني( نداشتند. 
درعوض، صفت هاي داراي بالاترين رتبه عبارت بودند از صميميت، رك گويي و قابليت درك ديگران.  اين صفات و ساير صفات مشابه آنها، افرادي را 
توصيف مي كنند كه در طرف اجتماعي هوش هيجاني مهارت دارند. داده هاي تحقيقاتي تلنت اسمارت )TalentSmart( از بيش از يك ميليون 
نفر نشان مي دهد آدم هايي كه اين مهارت ها را از خود بروز مي دهند، لزوما فوق العاده دوست داشتني نيستند اما در مقايسه با افرادي كه اين مهارت ها 
را ندارند، در وضعيت بهتري قرار دارند.  ما بررسي هايي انجام داده ايم تا رفتارهاي كليدي را شناسايي كنيم كه افراد داراي هوش هيجاني بالا از خود 

بروز مي دهند تا دوست داشتني شوند. 5 مورد از بهترين اين رفتارها در ادامه آمده اند: 
۱.افراددوستداشتنيسوالميپرسند.

بزرگ ترين اشتباهاتي كه افراد زمان گوش  دادن مرتكب مي شوند، اين است كه تمركز زيادي بر اين دارند كه خودشان چه  مي خواهند بگويند يا اينكه 
آنچه فرد مقابل درحال گفتنش است، چگونه بر خودشان تاثير مي گذارد، درنتيجه از شنيدن آنچه گفته  شده است، بازمي مانند. واژه ها با صداي بلند و رسا 
شنيده مي شود اما معاني آنها درك نمي شود.  يك روش ساده براي اجتناب از اين كار، طرح سوالات زياد است. آدم ها تمايل دارند مطمئن شوند كه شما 
به آنها گوش مي دهيد و پرسيدن سوالات تبيين كننده نشان مي دهد كه نه تنها درحال گوش  دادن به آنها هستيد، بلكه آنچه مي گويند نيز براي 
شما اهميت دارد. از ديدن ميزان احترام و قدرداني ای كه بابت طرح سوال از ديگران نسبت به شما ابراز مي شود، تعجب خواهيد  كرد. 

۲.آنهاتلفنخودراكنارميگذارند.
هيچ چيزي به اندازه يك پيام متني روي تلفن همراه يا يك نگاه گذرا به صفحه تلفن هوشــمند، مانع از 
دوست داشتني  شدن شما نمي شود. وقتي وارد يك گفتگو مي شــويد، تمام انرژي خود را بر آن گفتگو 
متمركز كنيد. آنگاه درخواهيد يافت كه اين گفتگوها زماني كه خود را در آنها غرق مي كنيد، لذت بخش 

و اثربخش خواهند شد. 
۳.افراددوستداشتنيخلوصدارند.

داشتن خلوص و درستكاري براي دوست داشتني  شدن ضروري است. هيچ كس، آدم فريبكار را 
دوست ندارد. افراد نسبت به آنها كه خلوص دارند، به اين دليل كشش دارند كه مي دانند مي توان 
به آنها اعتماد كرد. دوست  داشتن يك آدم  زماني كه نمي دانيد واقعا چه كاره است و چه حسي 
دارد، كار مشكلي است. آدم هاي دوست داشتني مي دانند چه كساني هستند. آنها به قدري 
اعتمادبه نفس دارند كه با سبك و سياق خود با ديگران تعامل كنند. با تمركز بر آنچه محرك 
شماست و شما را به عنوان يك فرد خوشحال مي كند، تبديل به فرد جذاب تر و جالب تري 
در مقايسه با حالتي مي شويد كه تلاش  مي كنيد با اخذ تصميماتي كه فكر مي كنيد باعث 

مي شود ديگران شما را دوست  بدارند، توجه آنها را جلب كنيد. 
۴.آنهاقضاوتنميكنند.

اگر مي خواهيد دوست داشتني شــويد، بايد با ذهن باز با ديگران حشرونشر كنيد. 
حشرونشر با ذهن باز، شما را براي ديگران دست يافتني تر و جالب مي سازد. هيچ كس 
نمي خواهد با آدمي گفتگو كند كه نظر خود را گفته است و تمايلي به گوش  دادن ندارد.  
داشتن ذهن باز در فضاي كاري كه صميميت به معني دسترسي به ايده هاي جديد و 
كمك است، بسيار ضرورت دارد. براي محدود كردن مفاهيم و قضاوت هاي از پيش  
داوري  شده، بايد دنيا را از چشم ديگران ببينيد. اين امر شما را ملزم نمي كند آنچه 
را ديگران باور دارند، باور كنيد يا از رفتارهاي آنان چشمپوشي كنيد بلكه فقط به 
اين معني است كه شما از اعمال قضاوت دست مي كشيد تا واقعا بفهميد چه 
چيزي آنها را تبيين مي كند. تنها در اين حالت مي توانيد به آنها اجازه دهيد 

خود واقعي شان باشند. 
۵.آنهابهدنبالجلبتوجهنيستند.

آدم ها به كساني كه تشــنه جلب  توجه هســتند، واكنش منفي نشان 
مي دهند. نيازي نيست كه شخصيت بزرگ و برون گرايي داشته  باشيد تا 
دوست داشتني شويد. فقط، دوستانگي و ملاحظه كاري همه آن چيزي 
است كه براي جذب ديگران نياز داريد. وقتي به شكل دوستانه، داراي 
اعتمادبه نفس هستيد و مختصر سخن مي گوييد، متوجه خواهيد  شد كه 
افراد بيشتر از حالتي كه تلاش مي كنيد به آنها نشان دهيد انسان مهمي 
هستيد، به شما جذب و متقاعد مي شوند. افراد سريعا پي به نگرش شما 
مي برند و بيش از هر چيزي، سريع تر جذب  نگرش درست شما مي شوند. 
نويسنده:ترويسبردبري
منبع:لايفهك

هنر بازاريابي
 »نه« مشــتري يعني»مرا قانع كن« يا به معناي 
واقعي يعني »نه«، مشــتري با فرض اينكه شــما 
اطمينان كامل داريد كه مشتري بالقوه شما در گروه 
مشترياني قرار مي گيرند كه »نه« آنها به معناي »من 
را قانع كن« اســت، راه هاي مختلفي براي تبديل 

كردن اين »نه« به »بله« وجود دارد. 
 

۱-ازاوبازخوردبخواهيد.
مجموعه اي از چند ســوال مشخص تهيه كنيد و 
جلسه اي كوتاه براي صحبت با مشتري بالقوه خود 
درباره دليل عدم مناسب بودن پيشنهاد شما براي 

وي ترتيب دهيد. 
 

۲-آنهارابهچالشبكشيد.
مشتريان اغلب به دلايل مختلف دچار ترس شده و 
در زمان تصميم گيري عقب مي كشند، مثلا ممكن 
است تحت تاثير اندازه و وسعت پروژه پيشنهاد شده 
قرار گرفته باشند. شايد تصور كنند كه نياز به بودجه 
بسيار زيادي دارد. ممكن است ارزش لازم و واقعي را 
در پروژه پيشنهادي مشاهده نكرده باشند. به هرحال 
هر دليلي كه براي خودشان دارند، بايد با مهارت تمام 
آنها را در اين رابطه به چالش بكشيد. به ياد داشته 
باشيد: پروپوزال ارائه شده بايد تنها نسخه اي كتبي 
از صحبت هاي پيشين ردوبدل شده بين شما باشد 

و شامل هيچ نكته جديد و عامل شگفتي نباشد. 

۳-نســبتبــهقيمتهــایخود
انعطافپذيرباشيد.

اگر به ايــن نتيجه رســيديد كه يك مشــتري 
نگراني هاي در زمينه بودجــه را مطرح نمي كند و 
تلاش هاي شــما براي مطرح كردن ارزش در برابر 
قيمت با شكســت مواجه مي شــوند، سعي كنيد 
قيمت پيشنهادي خودتان را مورد ارزيابي مجدد 
قرار دهيد. اين به اين معنا نيســت كه لزوما بايد 
قيمت هاي خود را كاهش دهيد. به طور كلي كاهش 
دادن قيمت به نفع شما نيست و حتي ممكن است 
به ضرر شما هم تمام شود اما اگر بتوانيد با كم يا زياد 
كردن خدماتي كه ارائه مي كنيد، با مشتري به توافق 
برسيد، مطمئنا موفق به تبديل كردن يك »نه« به 

»بله« خواهيد شد. 

آموزش کسب و کار آموزش

لبخنددوستانهومشتاقتحويلمشتريبدهيد.
با مشتري دم در ملاقات كنيد. اگر نام مشتري را مي دانيد، آن را 

به كار  گيريد. 
كارهايتانرانفروشيد.

به شــواهدي كه احتمالا كمك مي كند تا نيازهاي 
وي را بشناسيد توجه كنيد. سوال هايي بپرسيدكه 
درباره شخص مشتري است و به او بفهمانيد مسائل 

او براي تان جالب است. 
برايشركتتانايجاداعتمادواطمينان

كنيد.
مدارك يا هر چيز ديگري را كه ثابت مي كند متعلق 
به شركتي معتبر هستيد، به او نشان دهيد. اگر به 

مصرف كننده محصولاتي مي فروشيد كه احتياج به 

لوازم يدكي دارند، اطلاعات كافي درباره اين لوازم در اختيار او بگذاريد. 
مشتريراآمادهكنيد.

او را راهنمايي كنيدكه دربــاره نيازهايش صحبت كند. 
كاري كنيد بداند به محصول شما نياز دارد. 

امكاناتوتجهيزاترابهمشترينشان
دهيد.

اين كار درباره هــر محصولي موثر اســت. بگذاريد 
مشتري اهميت داشتن محصول شما را حس كند. 

بهسوالاتاوپاسخدهيد.
نيازهاي مشتري را بشناسيد. سوال هاي او را يكي يكي 
پاسخ دهيد. در صورت امكان با مشتري در شرايط كاملا 

آرام و بدون سر و صدا صحبت كنيد. 
براي فروش خود برنامه ريزي كنيد.

شش نشانه گذاري براي فروشندگي

دام اينشتلونگ در تصميم گيري و تحليل
پژوهشــگران يك آزمايش را با شطرنج 
بازان ترتيــب دادند. در ايــن آزمايش، 
شطرنج بازان آگاهانه در موقعيتي از بازي 
قرار گرفتند كه معروف اســت به زنجيره 
كيش و مات پنــج مرحله اي. البته در آن 
موقعيت شــطرنج بــازان گزينه ديگري 
براي بردن داشتند كه كمتر معروف بود 
اما در سه مرحله به مات منجر مي شد. بيشتر شطرنج بازان، رشته آشناتر 
پنج مرحله اي را انتخــاب كردند. بعد از مصاحبه اي كــه بلافاصله بعد از 
بازي صورت گرفت، مشخص نشد كه چرا شطرنج بازان از گزينه ساده تر، 

صرفنظر كردند.
پژوهشــگران تصميم گرفتند كــه اين بار حركت چشــم هاي بازيگران 
را با يك دوربين مادون قرمز دنبال كنند. يك نكته جالب كشــف شــد: 
نگاه خيره بازيگــران از خانه هايي كه به عنوان رشــته پنــج مرحله اي 
تشــخيص داده بودند، تكان نخورد حتي با وجود اينكه به آنها يادآوري 
شــد كه گزينه هاي بهتري هــم وجود دارد اما شــطرنج بازان نســبت 
به گزينه ســاده تر، كور شــده بودند. روانشناســان از دهــه ۱940 اين 
پديــده را اثــر اينشــتلونگ )Einstellung effect( ناميده انــد و با 
آن آشــنا هســتند. طبق اين اثر، مغز ما براي راه حل هاي آشــنا و قابل 
اطمينان، ارجحيت قائل اســت تا گزينه هاي ناآشنا. آزمايش هاي متعدد 
 در حوزه هاي مختلف نيز انجــام داده اند تا اين نظريــه را در حوزه هاي 

مختلف بيازمايند.
 آنچه اثر اينشــتلونگ را دشــوار مي كند اين اســت كه اكثر مردم اصلا 
با اين پديده آشــنا نيســتند. ما معتقديم كه با ذهني باز به مسائل نگاه 
مي كنيم اما مغز ما به صــورت ناخودآگاه، توجه ما را بــه دانش و تجربه 
قبلي ما ســوق مي دهد. هر اطلاعاتي كه با راه حل ها يــا تئوري هايي كه 
ما به آنها عادت داريم، تطابق نداشــته باشــد، كنار گذاشــته مي شود. 
اين منجر مي شــود كــه پزشــكان، تشــخيص هاي نادرســت بدهند 
 و قاضي ها، حكم هايــي بدهند كه در راســتاي حكم هاي قبلي باشــد 

)آكادمي تفكر( . 

تحليلوتجويزراهبردي:
تا حــالا كســي را ديده ايد كه بگويد ديد من بســته اســت؟ يــا اينكه 
بگويد مــن افق فكري محــدودي دارم؟ قطعــا نه! همه بــاور داريم كه 
خيلــي بــاز فكــر مي كنيــم و روشــنفكر هســتيم. اصــلا باورمان 
نمي شــود كه ما هم ممكن اســت در دام اينشــتلونگ بيفتيــم. ما باور 
 مي كنيم كــه روزي دچار تصلب شــرايين شــويم اما تصلــب افكار نه! 

هرگز! ابدا! 
اما تجربه ها و پژوهش هاي متعدد نشان داده است كه اين دام فراگير است 

و همه ما كمابيش به آن دچاريم. چه بايد كرد؟
۱- عامدانه راه حل هاي امتحان شــده را كنار بگذاريــد و بگوييد اين بار 
مي خواهم يــك راه حل جديــد را انجام دهــم اگر جواب نــداد چيزي 
 را از دســت نمي دهم برمي گردم و همــان راه حل هميشــگي را انجام 

می دهم. 
2- بازيگوشي كنيد. ما هميشه فكر مي كنيم كه بازيگوشي براي كودكان 
اســت اما فراموش كرده ايم كه بيش از 50 درصد يادگيري ما در دوران 
كودكي و ســرعت بالاي يادگيري حاصــل همين بازيگوشي هاســت. 
 بازيگوشي يعني اينكه چيزهاي جديد را امتحان كنيد و از اينكه خطا كنيد 

نترسيد. 
دكترمجتبيلشكربلوكي

استراتژيست

5 عادت
 افراد 
دوست داشتني

 و با هوش 
هيجاني


